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آخر این چه جور اقتصادی است که برای یک دلار این جور 
چند قیمت متفاوت در نظر گرفته شده است؟

وقتی به واردکننده کالاهای اساسی به یک قیمت خاص 
دلار می فروشیم، و به واردکننده های دیگری دلار به قیمت 
نیمایی می دهیم، به دانشجویان مشغول تحصیل در خارج به 
یک نرخ خاص ارز می فروشیم، و به بیمارانی که می خواهند 
در خارج از کشور معالجه شوند، هم سهمیه ارزی خاصی در 
نظر بگیرید، و به مسافرانی که سیر و سفر در خارج از کشور 
را به ایرانگردی ترجیح داده اند، با دادن ارز یک جور جایزه 
می دهیم، و اخیرا هم که به کسانی که دو، سه ساعت وقت 
بگذارند و در صف بایستند و ۲۲۰۰ دلار بخرند و آن طرف 
خیابان بفروشــند چند میلیون تومان جایزه داده شود، به 

این نوع مدیریت بازار ارز چه نامی می توان داد؟
آخر این چه جور اقتصادی است که برای یک دلار این جور 
چند قیمت متفاوت در نظر گرفته شده؟ ممکن است بگویند 
ما هدفمان خدمت به مستضعفین است، خب آخر این کارها 
که نقض غرض می شود، کمک به محرومان که نیست، بلکه 

در درازمدت به زیان آنها هم خواهد بود.
بازی با نرخ ارز پیامدهای مخرب بی شماری دارد و البته 

مواهبی هم برای گروهی رانت خوار.
اگر می خواهید به مردم خدمت کنید، آموزش و پرورش 
را رایگان کنید، همانطور که در قانون اساسی آمده است، 
بهداشت و درمان را با به اجرا در آوردن طرح بیمه درمانی 
برای همــه ملت رایگان کنیم یا لااقل ارزان کنید، امنیت 
و قضــاوت را رایگان و تقویت کنید. اگر می خواهید یارانه 
بدهید، به جای یارانه پنهان یا حتی یارانه نقدی، به صورت 
جنس بدهید، مثلا با شــیر، یا با بنزین، یا سایر حامل های 
انــرژی، یا با گندم و جو یا برنــج ، به راحتی داخل کارت 
مردم بریزید و کارت ها را شــارژ کنید. اگر می خواهید به 
کســانی هم جایزه بدهید، چرا اقتصاد را به هم می ریزید، 
جایزه نقدی بدهید به صورت شــفاف، مثلا بگویید که به 
فلان شرکت خاص ماهانه فلان مقدار جایزه داده می شود، 
به جای مثلا ۵ میلیون دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی که می خواهید 
به آن شرکت بدهید ۲۴۰ میلیارد تومان جایزه بدهید، مثلا 
به شرکت دیگری که می خواهید ۵ میلیون دلار ارز نیمایی 
ماهانه بدهید 6۰ میلیارد تومان جایزه نقدی بدهید، به فلان 
صراف که مثلا ۲۰ میلیون دلار و فلان مقدار یورو از بازار 
متشکل می گیرد و آزاد می فروشد، از این به بعد سالانه ۴۰ 
میلیــارد تومان جایزه نقدی بدهید، ولی به بقیه صرافی ها 

اجازه فعالیت و دادن خدمات به مردم را بدهید.
مســافر های عزیزی هم که راهی سفر خارج هستند، 
بیایند آن، چند میلیون تومان جایزه را نقدی بگیرند و بروند، 
انشاالله به آنها هم نه به اندازه مواردی که ذکر شد، ولی تا 
اندازه ای خوش بگذرد، دانشجویانی هم که بین ۱۰ تا ۲۰ 
هزار دلار ارز دانشجویی می گیرند از این پس نقدی حساب 
کنند آن را، و مثلا هر یک بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان 
بگیرند و بروند درس بخوانند، و بعد هم اعلام کنیم که از 
دادن جایزه به کسانی که در داخل درس می خوانند، یا در 
داخل کشور سفر می کنند، یا کالای داخلی، تولید و مصرف 
می کنند یا در بیمارستان های داخلی کشور درمان می شوند 

معذور هستیم، جایزه مخصوص آدم های خاص است.
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 ایجاد ۷۰۹ هزار شغل از ابتدای امسال تا کنون

 ایجاد ۷۰۹ هزار شغل از ابتدای امسال تا کنون
مرتضی قدیمی  -      معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش نرخ بیکاری تابستان 14۰۲ در ۲1 استان خبر داد و گفت: کاهش نرخ بیکاری در تابستان 14۰۲ و ایجاد 7۰9 هزار شغل از 

ابتدای امسال تا کنون نشان می دهد به هدف گذاری ایجاد یک میلیون شغل در سال 14۰۲ نزدیک هستیم.

نرخ بیکاری در بهار 
14۰۲ به نسبت بهار 

سال قبل کاهش یک 
درصدی را شاهد بودیم، 

افزود: در سال 14۰1 
نرخ بیکاری به 9 درصد 

رسید که این آمار 
کمترین میزان در ۲ دهه 

اخیر است.

مشارکت اقتصادی زنان ۰.۹ درصد افزایش و نرخ بیکاری زنان ۱.۸ درصد کاهش پیدا کرده 
است؛ همچنین نرخ بیکاری در ۲۱ استان کشور طی تابستان ۱۴۰۲ کاهشی بوده است.

 پیش بینی نرخ بیکار ۸ درصد برای سال 14۰۲
کریمی بیرانوند تأکید کرد: کاهش شــدن نرخ بیکاری و افزایشی شدن میزان نرخ 
مشارکت اقتصادی و اشتغال همگی نشان می دهد که مجموعه اقدامات تمامی دستگاه های 
دولت سیزدهم در ۲ سال گذشته، مهم و قابل توجه بوده است. از میان آنها می توان به 
تامین مالی ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی تسهیلات برای رشته های مختلف در بازار کار، تعیین 
تعهدات استانی برای استانداران، مانع زدایی و تسهیل صدور مجوزهای کسب و اشاره کرد 

که همگی منجر به کاهش نرخ بیکاری در دولت سیزدهم شده است.
وی در خصوص اینکه نرخ بیکاری در پایان سال ۱۴۰۲ را چگونه ارزیابی می کنید، 
پاســخ داد: در بهار ۱۴۰۲ نرخ بیکاری ۸.۲ درصد و تابســتان ۷.۹ درصد بوده و روند 
کاهشی را طی کرده است. اگر در فصل پاییز و زمستان هم بتوانیم همین روند را ادامه 
بدهیم، امیدواریم نرخ بیکاری پایان سال ۱۴۰۲ به نسبت سال ۱۴۰۱ کمتر شود و به 

کانال ۸ درصد برسد.

محمود کریمی بیرانوند، در مورد گزارش مرکز آمار ایران در مورد 
کاهش نرخ بیکاری تابستان امسال به ۷.۹ درصد، اظهار داشت: مطابق 
با آماری که مرکز آمار اعلام کرد نرخ بیکاری تابســتان نسبت به نرخ 
بیکاری ۱۴۰۱، میزان یک درصد کاهش داشــت که این مساله تداوم 
و اســتمرار کاهشــی بودن نرخ بیکاری طی فصول مختلف در دولت 

سیزدهم را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه نرخ بیکاری در بهار ۱۴۰۲ به نســبت بهار سال 
قبل کاهش یک درصدی را شــاهد بودیم، افزود: در سال ۱۴۰۱ نرخ 
بیکاری به ۹ درصد رسید که این آمار کمترین میزان در ۲ دهه اخیر 
است. آمارها نشان می دهند که جهت گیری بازار کار در دولت سیزدهم 
کاملًا درســت اســت و جان دوباره ای گرفته است که اعداد و آمار نیز 

بیانگر همین مساله است.

 تحقق هدف گذاری ایجاد یک میلیون شغل در سال 14۰۲
معاون وزیر کار درباره مهم ترین نکاتی که در تازه ترین آمار منتشر 

شــده نرخ بیکاری تابستان ۱۴۰۲ وجود دارد، گفت: یکی از آن موارد 
ایجاد ۷۰۹ هزار شغل است که نشان می دهد ما به هدف گذاری ایجاد 

یک میلیون شغل کاملًا نزدیک هستیم.
کریمی بیرانوند ادامه داد: نکته بعدی این است که هم زمان با کاهش 
نرخ بیکاری، نرخ مشارکت اقتصادی نیز افزایش پیدا کرده است. کاهش 
نرخ بیکاری و در مقابل آن افزایش نرخ مشارکت، نشان از پویایی بازار کار 
دارد. نرخ بیکاری جوانان حدود 3 درصد و نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 

حدود ۱.۲ درصد کاهش پیدا کرده است.

 کاهش 1.3 درصدی ایجاد اشــتغال ناقص و 1.۸ درصدی 
بیکاری زنان

وی ادامه داد: یکی از نکات مهم که پایداری بازار کار را نشان می دهد 
کاهش ۱.3 درصدی ایجاد اشــتغال ناقص اســت؛ همچنین اشتغال 
تمام وقت به ۷۲ درصد رسیده که تمام اینها بیانگر پایداری بازار کار است.

معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: نرخ 

 تکلیف وزارت ارتباطات در توسعه اقتصاد دیجیتال؟
اقتصاد دیجیتال فضای بکری اســت که می تواند مشــاغل 
بســیاری را ایجاد کند و در ایران چند سال است توجه ویژه ای 
به این حوزه می شــود، در همین رابطه مســؤولیت مهمی به 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در راســتای توسعه اقتصاد 
 )Digital Economy( دیجیتال محول شده است. اقتصاد دیجیتال
مجموعــه ای از فعالیت های اقتصادی مبتنــی بر فناوری های 
دیجیتال اســت که در آن فناوری هــای دیجیتال، اصلی ترین 
عامل ایجاد ارزش برای افراد، ســازمان ها و جامعه اســت. این 
حوزه با به کارگیری ابزارهای دیجیتال مانند اینترنت، دستگاه های 
هوشمند و فناوری های نوین نظیر بلاکچین، اینترنت اشیاء، فضای 
ذخیره سازی و محاسبات ابری و هوش مصنوعی رویه های مرسوم 
را متحول ساخته است.اقتصاد دیجیتال فضای بکری است که 
می تواند مشــاغل زیادی را برای کشور ایجاد کند و فقط بحث 
هزینه ها نیست و در حال حاضر یکی از حوزه های جدیدی که 
می تواند شرایط جدید را برای افزایش اشتغال فراهم کند، فضای 
مجازی و استفاده از اقتصاد دیجیتال است. توسعه اقتصاد دیجیتال 
مزیت های بسیاری مانند کاهش هزینه و افزایش بهره وری را به 
همراه دارد؛ اما از آنجایی که اقتصاد دیجیتال در عمده کشورها 
ســهم بالایی دارد و ارزش افزوده بســیاری ایجاد کرده است، 
بنابراین در کشور ما که بیشتر مشاغل سنتی بوده می تواند یک 
فرصت مناسب باشد تا در این بخش مشاغل جدید را شناسایی 
کنیم و نرخ بیکاری را کاهش دهیم.  مســئولان معتقدند با راه 
اندازی کارگروه اقتصاد دیجیتال در کمتر از دو سال گذشته با 
هدف حل مشکلات توسعه اقتصاد دیجیتال، سهم این حوزه از 
تولید ناخالص ملی از 6.۴ به ۷.۵ رســیده است.بنابراین اگرچه 
رشد ۱.۵ درصدی در دو سال گذشته در این حوزه اتفاق افتاده، 
رئیس جمهوری این رشد را در حوزه اقتصاد دیجیتال قابل قبول 
اما نا کافی دانسته و معتقد است با توجه به ظرفیت های موجود 
در کشور و نیروی جوان و مستعدی که وجود دارند قطعا رشد 
اقتصــادی ما در بخش اقتصاد دیجیتال می تواند بالاتر و برتر از 
این باشد و از طرفی زمینه اشتغال برای جوانان تحصیل کرده 

کشور هم فراهم خواهد شد.
در همین رابطه اخیرا نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
در بخش اقتصاد دیجیتال لایحه برنامه هفتم توسعه جمهوری 
اسلامی ایران سازوکارهایی برای افزایش سهم اقتصاد دیجیتال 

از تولید ناخالص کشور را تعیین کردند.

اقتصاد ایران 
گام به گام 
پیشرفت 

می کند

 طلای جهانی اوج نشین شد
طلای جهانی امروز، پنجشنبه در حالی که سرمایه گذاران منتظر سخنرانی جروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو آمریکا بودند، به دلیل تشدید ناآرامی های خاورمیانه و افزایش تقاضا برای این دارایی 

امن، نزدیک به بالاترین حد خود در ۲.۵ ماه گذشته بود.
 بهای هر اونس طلا تا ساعت ۸ و ۴۵ دقیقه صبح به وقت شرقی به ۱۹۴6 دلار و ۹۰ سنت 

رسید و قیمت طلای آمریکا به ۱۹۴۷ دلار و ۹۰ سنت رسید.
ایلیا اسپیواک، رئیس بخش کلان جهانی گفت: انعطاف پذیری طلا در مواجهه با افزایش بازدهی 
و رشد دوباره دلار آمریکا، به ویژه در چند روز گذشته، نشان دهنده زمینه ژئوپلیتیکی بوده است.

طلا که اغلب به عنوان ذخیره ایمن ارزش در زمان عدم اطمینان سیاسی و مالی مورد استفاده 
قرار می گیرد، از زمان سقوط به پایین ترین سطح هفت ماهه در اکتبر، بیش از ۱3۰ دلار یا نزدیک 
به ۸ درصد افزایش یافته است. تمرکز بازار بر سخنرانی پاول سرنخ های بیشتری در مورد مسیر 

نرخ بهره خواهد شد.
اقتصاددانان در نظرسنجی رویترز اظهار کردند که فدرال رزرو نرخ بهره کلیدی خود را در اول 

نوامبر نگه می دارد و ممکن است قبل از کاهش آن صبر کند.
طبق گزارش رویترز، نرخ های بالاتر هزینه فرصت طلای بدون بازده به قیمت  دلار را افزایش 
می دهد. بازدهی خزانه داری ۱۰ ســاله ایالات متحده با افزایش محدود، به بالاترین حد خود در 

۱6 سال اخیر رسید.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

در شــرایطی که تعداد معاملات مسکن کاهش یافته و قیمت ها به ثبات رسیده 
اســت شــاخص های اقتصادی از رونق ساخت و ساز در کشور خبر می دهد. در این 
شرایط بنا به گفته  کارشناسان احداث خانه های سبک تر، ایمن تر، سریع تر و ارزان تر 

می تواند قیمت ساخت مسکن را تا ۲۰ درصد کاهش دهد.
 بازار مسکن به تدریج در مسیر اصولی قرار گرفته است. بدین صورت که ساخت 
و ســاز نسبت به گذشــته افزایش یافته و قیمت ها به ثبات رسیده است. این ثبات 
پس از آن ایجاد شــد که از خرداد ماه بازار ارز به آرامش رســید و معاملات مسکن 
دچار رکود شــد. نرخ های پیشنهادی در برخی کلان شهرها از جمله تهران با افت 
۲۰ درصدی مواجه شده و ارزیابی فعالان بازار ملک این است که رکود معاملات تا 

پایان سال ادامه خواهد داشت.
درخصوص نرخ های قطعی نیز طبق آمار ارائه شده از سوی بانک مرکزی، متوسط 
قیمت مسکن در ۱۸ روز شهریورماه در مقایسه با ۱۹ روز ماه قبل در مناطق شهری 

تهران 3.3 درصد کاهش یافته است.
از ســوی دیگر فعالان اقتصادی از رونق ســاخت و ســاز خبر می دهند. بنا به 
گفته ی پیام باقری ـ نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران شــاخص مدیران خرید بخش 
ساختمان )شامخ( در فروردین ماه 33.۹۵ بود که در مرداد به ۵۵.۴۹ رسید. با این 
حال چالش هایی در این بخش داریم که مهمترین آن رشد فزاینده قیمت ها در بازار 
مسکن است طی سال های اخیر بوده و سبب شده بین توان خرید و قیمت، فاصله 

معناداری ایجاد شود.در شرایط موجود فاصله  معناداری با هدف دستیابی خانوارها 
به مسکن  طی مدت زمان ۱۲ سال وجود دارد. در حال حاضر این عدد حدود ۲۰ 
سال است که مجلس در قالب برنامه هفتم توسعه، دولت را موظف کرده این زمان 

را به ۱۲ سال کاهش دهد.
اما تاثیر احتمالی حوادث اخیر منطقه و افزایش تنش های بین المللی را از مشاوران 
املاک جویا شدیم. سعید لطفی ـ عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک تهران 
- گفــت: اتفاقات اخیر منطقه هیچ نوع تاثیری در بازار ملک ایجاد نکرده و بازار در 
رکود به سر می برد. قیمت های پیشنهادی نیز در مواردی تا ۲۰ درصد کاهش یافته 

و همان وضعیت حاکم است.

رونق خانه سازی و بازاری که به آرامش رسید



اقتصاد کلان 

2

روند نزولی بارش های کشور در ۵۵ سال اخیر
مریم لطفی      |     نیاز به مداخله به موقع وقتی در یک پارکینگ 10 هزار خودرو وجود دارد که 4 هزار خودرو آماده تحویل است اما اقدامی انجام نشده، این عمل 

امتناع از عرضه محسوب می شود و نیاز به مداخله به موقع برای تنظیم بازار دارد.

 وزیر جهاد کشاورزی گفت: دو سندمشترک همکاری بین ایران و بلاروس در زمینه جنگلداری و دامپزشکی و دامپروری به امضا رسید.
محمدعلی وزیر جهاد کشــاورزی در حاشــیه ســفر معاون اول رئیس جمهور به بلاروس، پیرامون دســتاوردهای این سفر تصریح کرد: دو سندمشــترک همکاری بین ایران و بلاروس 
 به امضا رســید. یک ســند در زمینه توافق نامه جنگل داری و ســند مشــترک دیگر، همکاری با بلاروس در موضوع دامپزشــکی و دامپروری اســت که بســتر کار را برای همکاری

 پایدار میان دو کشور فراهم می کند.
وی افزود: بخش اعظم کود پتاس کشور از بلاروس تامین می شود و محصولات کشاورزی مانند سبزی و صیفی جات و انواع خشکبار و آجیل و مرکبات به این کشور ارسال می شود.

نیکبخت خاطرنشان کرد: همکاری های تجاری میان دو کشور با امضای این توافقنامه سرعت و توسعه خواهد یافت.

امضای دو سند مشترک 
در زمینه جنگلداری و 

دامپروری با بلاروس

    خط اعتباری یک میلیارد یورویی بین ایران 
و روسیه فعال شد

مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران گفت: 
پارسال یک خط اعتباری تا سقف یک میلیارد یورو 
با مؤسســه بیمه اعتبار صادراتی روسیه )اگزیار( 
منعقد کردیم که امسال عملیاتی شد.امیر برهانی 
نائینی مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران 
در مورد وضعیت ارتباط با روسیه و پوشش بیمه 
ای مراودات اظهار کرد: پارسال یک خط اعتباری 
تا ســقف یک میلیارد یورو بین صندوق ضمانت 
صادرات ایران به نام EGFI با م ؤسسه بیمه اعتبار 
صادراتی روســیه )اگزیار( کــه صندوق ضمانت 
صادرات طرف روس است منعقد کردیم.وی افزود: 
امسال این خط اعتباری عملیاتی شد و بر همین 
اساس نیز در ماه جاری برای صادرات کالا به کشور 
روسیه نزدیک به ۳۰ میلیون یورو بیمه نامه صادر 
کردیم.برهانی نائینی ادامه داد: طرف روسی هم 
تاکنون بین ۱۰ تــا ۱۱ میلیون یورو از این خط 
اعتباری اســتفاده کرده است.مدیرعامل صندوق 
ضمانت صادرات ایران تصریح کرد: البته روس ها 
درخواست های متعددی برای استفاده از خدمات 
صندوق ضمانت صادرات دارند؛ از جمله اینکه از 
خدمات ما در پروژه های خدمات فنی و مهندسی 
راه آهن و ریلی که قصد ســرمایه گذاری در آنها 
را دارند، استفاده کند.وی اظهار کرد: پیش بینی 
می شود که بیش از نیمی از این خط اعتباری )یک 
میلیارد یورویی( تا پایان سال استفاده شود.برهانی 
نائینی تاکید کرد: با توجه به وضعیت موجود قطعاً 
ظرفیت تجاری برای افزایش سقف خط اعتباری 
را داریم و می توانیم جای شــرکای اروپایی را در 

روسیه بگیریم.

مقصد محصولات  مهم تریــن  عراق،   
صنعتی و کشاورزی ایران است

جدیدترین آمار منتشر شده از سوی سازمان 
توسعه تجارت نشــان می دهد در نیمه نخست 
امســال، ســهم صنعــت از ارزش کل صادرات 

غیرنفتی ۱۵ درصد بوده است.
بر اســاس این آمار در شش ماهه اول امسال 
مجموع صادرات غیرنفتی شــامل پتروشیمی و 
پایــه نفتی، معدن و صنایــع معدنی، صنعت و 
کشــاورزی ۶۷ میلیون و ۷۴۴ هزار تن به ارزش 
۲۴ میلیارد و ۱۴۴ میلیون دلار بوده اســت. در 
مجموع در این مدت نسبت به نیمه اول سال قبل 
وزن صادرات غیرنفتی ۲۹ درصد رشد داشته، اما 
ارزش آن با افت ۲.۶ درصدی مواجه شده است.

بیشترین سهم این صادرات مربوط به پتروشیمی 
و میعانات گازی است که نزدیک به ۵۲ درصد )به 
لحاظ ارزشــی( کل صادرات غیرنفتی را به خود 
اختصاص داده است. معدن و صنایع معدنی نیز 
بــا رقمی نزدیک به ۲۷ درصد در رتبه دوم قرار 
دارد.میزان صادرات پتروشیمی و میعانات گازی 
و معدن و صنایع معدنی در شش ماهه امسال به 
ترتیب بیش ۳۱ میلیون تن معادل حدود ۱۲.۵ 
میلیارد دلار و بیــش از ۳۰  میلیون تن معادل 
حدود ۶.۴ میلیارد دلار بوده اســت. در مدت یاد 
شده وزن و ارزش صادرات بخش پتروشیمی به 
ترتیب ۲۳ درصــد افزایش و ۱۳ درصد کاهش 
داشــته و وزن و ارزش صادرات مواد معدنی هم 

۴۳ و ۱۲ درصد رشد داشته است.
ســهم صنعت و کشــاورزی نیز از کل ارزش 
صادرات غیر نفتی به ترتیب ۱۵ و شــش درصد 
بوده، به طوری که در شش ماهه سال جاری به 
ترتیب بیش از سه میلیون تن کالای صنعتی به 
ارزش نزدیــک به ۳.۶ میلیارد دلار و بیش از دو 
میلیون تن محصول کشاورزی به ارزش بیش از 
۱.۵ میلیارد دلار صادر شده است. در شش ماهه 
نخســت امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
وزن و ارزش صادرات بخش صنعت به ترتیب ۱۳ 
 و ۱۲ درصد رشــد داشته و وزن و ارزش صادرات 
محصولات کشاورزی هم چهار درصد افت و ۲۲ 

درصد رشد داشته است. 

 واگذاری هــای واحدهای نهضت ملی 
مسکن نشانه تحقق وعده دولت است

 عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اسلامی احداث ۴ میلیون واحد 
مسکونی در دولت سیزدهم را با فعالیت جهادی 
قابل انجام دانســت و گفت: در برخی استان ها، 
نخســتین واگذاری ها نهضت ملی مسکن انجام 
شــده و این نشــانه تحقق وعده دولت است.به 
گزارش از وزارت راه و شهرسازی، حجت الاسلام 
والمسلمین ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی در 
خصوص عملکرد دولت و وزارت راه و شهرسازی 
در موضوع مسکن و حمل و نقل با اشاره به اینکه 
این وزارتخانه عریض و طویل دارای مسئولیت های 
متعدد است، اظهار داشت: از زمان حضور آقای 
بذرپــاش در در وزیر راه و شهرســازی شــاهد 
پیشــرفت قابل ملاحظه و رو بــه جلوی طرح 
کلان دولت در حوزه مســکن هســتیم.نماینده 
مردم تبریز ادامــه داد: احداث ۴ میلیون واحد 
مســکونی در طی دولت سیزدهم که بخشی از 
آنها نیز انجام شــده اســت جز بــا کار جهادی 
قابل انجام نیســت که نیاز است تا در این بخش 
برای کاهش حاشیه نشــینی و مهاجرت مردم از 
 روستاها به شهرها در اجرای طرح های مرتبط با 
ساخت مســکن، تسهیلگری ایجاد شود و کار با 

اهتمام بیشتری پیش برود.

وی بر کاهش حاشــیه نشینی و مقاوم سازی 
واحدهای مسکونی تاکید کرد و توضیح داد: وعده 
دولت سیزدهم احداث ۴ میلیون واحد مسکونی 
طی چهار ســال است که از نظر عملکرد شاهد 
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به نقــل از پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پــاون(، محمد جوان بخت 
معــاون وزیــر نیرو در امــور آب و آبفا و مدیرعامل شــرکت ملی منابع آب 
ایران در گردهمایی منطقه ای تغییر اقلیم )اثرات و ســازگاری( که به همت 
مرکز منطقه ای آب شــهری و با همکاری مؤسســه تحقیقات آب و با حضور 
کارشناسان و اساتید حوزه اقلیم شناسی و هواشناسی در سالن کرخه شرکت 
توسعه آب و نیروی ایران برگزار شده است، با اشاره به جنایت هولناک حمله 
رژیم صهیونیستی به بیمارستان المعمدانی غزه اظهار داشت: فاجعه عظیم و 
هولناک کشتار مردم مظلوم فلسطین را محکوم می کنیم و از جامعه بین الملل 
می خواهم جنایتکاران را سر جای خود نشانده و نگذارند عرق شرم بر پیشانی 

بشریت سنگینی کند.
وی در ادامه پدیده تغییر اقلیم را مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: امروزه 
تغییر اقلیم به عنوان یکی از مهم ترین چالش های عصر حاضر شناخته می شود.

وی افزود: تغییر اقلیم یا دگرگونی اقلیم، پدیده ای است که منجر به افزایش 
میانگین دمای زمین و اقیانوس ها شده است.جوان بخت بیان داشت: بر اساس 
یافته های هیئت بین الدول، تغییرات آب و هوایی )IPCC(، نقش بشر در ایجاد 
و گســترش تغییرات جوی غیرقابل انکار است. فعّالیت های انسانی از قبیل 
جنگل زدایی و تغییر کاربری زمین، مصرف سوخت های فسیلی و دامپروری های 
صنعتی از مهمترین عوامل تشدید شرایط تغییر اقلیم به حساب می آیند.وی 
گفــت: تغییرات اقلیم با اثرگذاری بر دمــا و افزایش آن، علاوه بر تغییر دادن 
الگوی بارش و افزایش تبخیر و تعرق گیاهان، موجب کاهش کمیت و کیفیت 

منابع آب شده است.
مدیرعامــل شــرکت مدیریــت منابع آب ایــران، با بیــان اینکه چرخه 
هیدرولوژیکی بیشترین اثرپذیری را از تغییر اقلیم دریافت می کند، خاطرنشان 
کرد: به احتمال زیاد تا پایان این قرن، بارش باران های شــدید در عرض های 
میانی زمین و مناطق مرطوب گرمسیری بیشتر خواهد شد. این در حالی است 
که در همین دوره، انتظار افزایش شدید تعداد خشکسالی ها و افت جریان های 

سطحی نیز وجود دارد.
جوان بخت گفت: طبق گزارش مراجع معتبر، موقعیت جغرافیایی ایران در 
محدوده ای است که بیشترین تبعات منفی تغییر اقلیم متوجه آن است.وی 
افزود: تبعات این تغییرات، محدود به متوسط متغیرهای آب و هوایی نیست، 
بلکه به شــدت وقایع هیدرولوژیکی را تحت تأثیر قرار می دهد. رخدادهایی از 
این دست طی سال های اخیر، به طور مکرر در کشور ایران و همسایگان قابل 

مشاهده بوده است.
جوان بخت اظهارداشــت: امروزه کشورهای مختلف جهان نحوه تعامل و 
رویارویی با پیامدهای نامطلوب اقتصادی، اجتماعی و محیط زیســتی تغییر 
اقلیــم را به عنوان مؤلفه ای با اولویت بــالا در دکترین امنیت ملی خود قرار 
داده اند، بنابراین باید این پدیده در برنامه ریزی های توســعه از جمله توسعه 
طرح ها و زیرساخت های آبی و بهره برداری از آن ها به رسمیت شناخته شده 

و مورد توجه قرار گیرد.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا خاطرنشــان کرد: توجه به راهکارهای 
سازگاری با پیامدهای تغییر اقلیم، در کنار تسکین یا کاهش انتشار گازهای 

گلخانه ای از وظایف حاکمیتی به حساب می آید.
وی ادامه داد: جهت انجام این کار و انتخاب گزینه های مناسب، باید بیش از 
هر اقدامی، ارزیابی دقیقی از شرایط آتی انجام داد. سپس با سرمایه گذاری در 
فناوری های نوین، به خصوص فناوری هایی که توجه آن ها در جهت صرفه جویی 
مصرف آب یا افزایش بهره وری آب در بخش های مختلف مصرف است، توان 

سازگاری را افزایش داد.
جوان بخت اضافه کرد: همچنین با پایش مســتمر میزان ردپای کربن در 
محصولات و کالاهای تولیدی، کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای مورد توجه 
قرار گیرد.مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران، توانمندسازی سازمان های 
رسمی و جامعه برای آمادگی در جهت سازگاری با پدیده تغییر اقلیم، را امری 
گریزناپذیر دانســت و بیان داشت: امروزه ما بیش از هر زمانی نیاز به توسعه 

ســازمان های یادگیرنده داریم، سازمان هایی که دانش فرا می گیرند، دانش 
تولید می کنند، دانش به اشتراک می گذارند و توانایی لازم را برای تعامل با 

تغییرات محیطی دارند.
وی افزود: از طرفی ارتقای حکمرانی آب در جهت تطبیق تصمیم گیری های 
بخش آب برای مدیریت تبعات این پدیده بسیار ضروری است. ضمن آنکه با 
توجه به فرابخشی بودن موضوع آب، تحقق این امر تنها معطوف به وزارت 

نیرو و بخش آب نیست.
جوان بخت گفت: مطابق توصیه IPCC جهت افزایش سازگاری با شرایط 
جدید اقلیمی و کاهش آسیب پذیری ناشی از آن، همزمان باید هم بر افزایش 
عرضــه و هم بر مدیریت تقاضا توجه داشــت.وی به ضروری ترین اقدامات 
سازگاری بیشتر با تغییرات اقلیمی در بخش تقاضا اشاره کرد و اظهار داشت: 
بهبود راندمان آب مصرفی از جمله از طریق بازیافت و بازچرخانی آب، کاهش 
تقاضای آب برای کشاورزی از طرق تغییر الگوی کشت، روش های کشاورزی، 
زمان کاشت، مدیریت آب مجازی و غیره، کاهش شدت مصرف آب در بخش 
صنعت، اصلاح الگوی مصرف شرب و کاهش هدر رفت، توسعه بازار آب از 

جمله ضروری ترین اقدامات است.
جوان بخت با تشریح ضروری ترین اقدامات برای سازگاری بیشتر با تغییرات 
اقلیمی در بخش عرضه، از برداشت آینده نگر از منابع آب زیرزمینی و مدیریت 
توأمان آب های سطحی و زیرزمینی، مدیریت ریسک، پیش بینی کوتاه مدت 
و میان مدت و بلندمدت و استفاده از آنها در به هنگام سازی قواعد بهره برداری 
از تأسیسات آبی، توسعه استفاده از منابع آب نامتعارف، استحصال آب باران 
و استفاده از منابع تجدیدپذیر و کاهش وابستگی به منابع محدود انرژی و 

به نوعی تنوع بخشی به سبد منابع انرژی نام برد.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با بیان اینکه کشــور ما نیز به شدت 
تحت تأثیر پدیده تغییر اقلیم قرار دارد، بیان داشت: طی یک دوره ۵۵ ساله 
از آمار بارش در کشــور، میزان متوسط بارندگی تقریباً هر ۱۰ سال یکبار 
کاهش محســوس داشته به نحوی که میزان بارش از حدود متوسط ۲۴۸ 
میلی متر به ۲۲۴ میلی متر طی ۱۵ سال اخیر رسیده و میزان دما نیز حدود 

۱.۱ درجه سانتی گراد طی بیش از ۵۰ سال افزایش داشته است.
وی اضافه کرد: به رغم این تغییرات در میزان بارش ها و دمای کشور که 
منجر به کاهش حدود ۳۰ میلیارد مترمکعبی در منابع آب تجدیدشــونده 
کشور شده است، میزان مصرف آب رشد فزاینده ای داشته و بنابراین اثرات 

کمبود آب در برخی مناطق کشور به وضوح قابل مشاهده است.
جوان بخت گفت: بنابراین ما در بخش آب کشور باید برنامه های سازگاری 
و تســکین اثرات پدیده تغییر اقلیم را با جدیت دنبال نمائیم. از این منظر 
جای بسی خوشوقتی است که این کارگاه منطقه ای با ابتکار مرکز مدیریت 
آب شهری در کشور ما برگزار می شود و با حضور خبرگان ملی و بین المللی 

می توانیم از تجربیات آنها برای مدیریت این پدیده استفاده نمائیم.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران خاطرنشان کرد: امیدوارم این 
نشســت تخصصی بتواند به چند سوال اساسی پاسخ بدهد و دبیرخانه این 
نشست علمی- تخصصی جمع بندی لازم را انجام و نتیجه را به عنوان یکی 

از دستاوردهای این نشست در اختیار وزارت نیرو قرار دهد.
وی بیان داشت: یکی از سوالات اساسی که در این نشست مهم تخصصی 
باید به آن پاسخ داده شود این است که، چه معیارهایی را باید در طراحی 
زیرساخت های آبی در نظر گرفت تا بتوانیم آسیب پذیری کمتری از پیامدهای 

تغییر اقلیم داشته باشیم؟
جوان بخت ادامه داد: ما در این زمینه از سناریوسازی و تحلیل حساسیت 
استفاده می کنیم. مثلًا برای طراحی سازه های تأمین و انتقال آب از دوره های 
درازمدت آماری اســتفاده می کنیم تا امکان پوشش دهی پدیده های حدی 
خشکســالی و سیل فراهم باشــد، اما در مورد طراحی شبکه های آبیاری و 
زهکشی از دوره های کوتاه مدت استفاده می کنیم. آیا این این اقدام درست 
و کافی اســت یا باید به گونه دیگری اقدام کرد.وی خاطرنشان کرد: به هر 
حال نمی توان با ابزار ســنتی و معمــول، تهدید و چالش تغییر اقلیم را به 
فرصت تبدیل کرد. اصولاً در رویارویی با چالش های جدید نیازمند استفاده 
از ابزارها، روش ها، راهنماها و دستورالعمل های نو جهت سازگاری هستیم. 

این ابزارها و روش ها کدامند؟
معــاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا در پایان گفــت: امیدوارم ضمن 
پاســخگویی به این سوال مهم، بتوان مســیر جدیدی را برای سازگاری با 

پدیده تغییر اقلیم در پیش گرفت.

 طبق گزارش مراجع 
معتبر، موقعیت 

جغرافیایی ایران در 
محدوده ای است که 

بیشترین تبعات منفی 
تغییر اقلیم متوجه آن 
است.وی افزود: تبعات 

این تغییرات، محدود 
به متوسط متغیرهای 

آب و هوایی نیست، 
بلکه به شدت وقایع 

هیدرولوژیکی را تحت 
تأثیر قرار می دهد. 

رخدادهایی از این دست 
طی سال های اخیر، به 

طور مکرر در کشور 
ایران و همسایگان قابل 

مشاهده بوده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/07/29
شماره : 1507

دستور العمل رشد اشتغال هدفمند برای کولبران
معاون اشــتغال اجتماع محور بنیاد برکــت گفت: ۷ هزار طرح 
اشتغالزایی جایگزین کولبری در سه استان آذربایجان غربی،کرمانشاه 

و کردستان ایجاد شده است.
 بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( مرتضی نیازی 
معاون اشــتغال اجتماع محور بنیاد برکت با بیان اینکه بنیاد برکت 
به مسئله کولبران با توجه به ماهیتی که داشته اند ورود و سعی کرد 
جایگزین کولبری را برای مردمان مناطق آذربایجان غربی، کردستان و 
کرمانشاه معرفی کند.وی ادامه داد: کولبری در حال حاضر یک مسئله 
ملی است و باید چندین دستگاه برای ساماندهی و حل آن پای کار 

بیایند و مسئله اصلی هم که بنیاد برکت به آن ورود کرد ایجاد شغل هایی جهت جایگزینی کولبری بود.معاون اشتغال اجتماع محور 
بنیاد برکت بیان کرد: هدف اصلی بنیاد برکت آن بود که با فراهم کردن فرصت های شغلی در منطقه افرادی که از سر اجبار وارد شغل 
کولبری شده اند دیگر کولبری نکنند که طبق بررسی های صورت گرفته هم تا به امروز در این زمینه نسبتاً موفق بوده است. بنیاد برکت 
یک افق بلند مدت در این زمینه طراحی کرد و مناطقی که مستعد بوده اند را بررسی و یک دستورالعمل در قالب رشد اشتغال هدفمند 
)راه( تهیه کرد.وی با بیان اینکه تا به امروز در مناطق مرزی کشور ۷ هزار طرح را انجام داده ایم افزود: طبق برنامه ریزی صورت گرفته 
امسال هم یک هزار طرح دیگر در سه استان آذربایجان غربی، کردستان و کرمانشاه انجام خواهیم داد.معاون اشتغال اجتماع محور 
بنیاد برکت تاکید کرد: تا به امروز در ۵۸۸ روستا ۷ هزار طرح با سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی اجرا شده است که از این میزان 
سرمایه گذاری ۳۷۰ میلیارد تومان تسهیلات بنیاد برکت بوده و مابقی آورده متقاضیان بوده است. تمامی طرح ها با توجه به اقتصاد 
روستایی حاکم بر این مناطق بوده که شامل توسعه باغات، استفاده از ظرفیت کشاورزی و سیستم های گلخانه ای و مصنوعات چوبی 
و ... بوده است.وی افزود: بیشترین طرح های اجرا شده در قالب ساماندهی کولبری در استان کردستان بوده است به طوری که از ۷ 
هزار طرح ایجاد شده ۴ هزار طرح در استان کردستان، ۱۵۰۰ طرح در آذربایجان غربی و ۱۵۰۰ طرح در کرمانشاه بوده است و در 
آذربایجان غربی ۱۰ هزار و ۸۱۵ طرح با سرمایه گذاری ۵۶۷ میلیارد تومان انجام شده است؛ در استان آذربایجان غربی ۴۰ مجری و 
تسهیل گر داریم.نیازی با تاکید بر اینکه بنیاد برکت در تمامی شهرستان های این استان حضور دارد افزود: در سال ۱۴۰۲ در استان 
آذربایجان غربی ۴ هزار و ۵۰۰ طرح برنامه ریزی کرده ایم که تا به امروز ۸۵۰ طرح اجرا شــده و ۲ هزار و ۵۰۰ طرح هم در شــرف 

اجرا است. در سه شهرستان اشنویه، پیرانشهر و سردشت اجرای دستورالعمل در حوزه توانمند سازی کولبران اجرایی شده است.

نماینده پیشین ایران در هیات عامل اوپک گفت:نمی توان قیمت 
معینــی را برای بازه زمانی بلند مدت در نظر گرفت چرا که عوامل 

موجود در آن برهه از زمان را باید مورد ارزیابی قرار داد.
محمد علی خطیبی نماینده پیشین ایران در هیأت عامل اوپک 
با اشــاره به اینکه قیمت نفت تابعی از عرضه و تقاضا است، گفت: 
اکنون قیمت نفت ۹۰ دلار اســت به طوری که قیمت نفت تابعی 
از یکســری عوامل است که مهمترین آن عرضه و تقاضا است.وی 
ادامه داد: با توجه به اینکه هرچه به فصل ســرد نزدیک می شویم 
تقاضای فصلی افزایش پیدا می کند اما از طرفی هم تصمیم اوپک 

پلاس مبنی بر کاهش عرضه و ادامه دار شدن این روند و حتی کاهش های داوطلبانه که مهمترین آنها از سوی عربستان و روسیه 
اعلام شد از اهمیت ویژه ای دارد.

به گفته این کارشــناس انرژی تا زمانی که این رویه ادامه داشــته باشــد قیمت نفت بین ۹۰ تا ۱۰۰ دلار است و در صورتی که 
این کاهش ها از بین رود و کاهش های داوطلبانه قطع شود و افزایش تولید را شاهد باشیم قیمت ها متناسب با آن تنظیم می شود.

وی در پاسخ به این سوال که آیا پیش بینی های صورت گرفته برای سال ۲۰۳۵ که قیمت جهانی نفت همچنان در ۱۰۰ دلار 
اســت، گفت: نمی توان قیمت معینی را برای بازه زمانی بلند مدت در نظر گرفت چرا که عوامل موجود در آن برهه از زمان را باید 
مورد ارزیابی قرار داد و بر اساس عرضه و تقاضای آن زمان قیمت گذاری کرد. به عنوان مثال برای سال جاری می توانیم ارزیابی و 
پیش بینی قیمت داشته باشیم اما برای سال آینده خیر.خطیبی با اشاره به اینکه اتفاقات اخیر در منطقه منجر به کاهش عرضه نشد، 
ادامه داد: اتفاقات اخیر در منطقه بر روی عرضه تأثیری نداشته اما در صورتی که کشورهای صادرکننده های مهم اعلام کنند به دلیل 

حمایت از فلسطین و مردم آنجا تولید خود را کاهش و یا قطع می کنند قطعاً بر قیمت نفت تأثیرگذار است.
وی ادامه داد: آمریکا با توجه به اینکه انتخابات در پیش دارند باید اقداماتی انجام دهند که حزب حاکم در انتخابات برنده شود به 

همین دلیل سعی می کند قیمت ها را کاهش دهد و بنزین را ارزان کند تا رأی مردم را به دست آورد.
نماینده پیشین ایران در هیأت عامل اوپک در خاتمه یادآور شد: آمریکایی ها تلاش می کنند قیمت نفت را ارزان کنند و به مردم 
چنین دست آوردهایی را ارائه خواهند داد اما تحولات منطقه ای اجازه نخواهد داد زیرا عادی سازی روابط که در حال پیشروی بود، دیگر 
امکان پذیر نیست و حتی عربستان شدیداً موضع گیری کرده و تا زمانی که این شرایط وجود دارد عادی سازی روابط ممکن نیست.

قیمت نفت قابل پیش بینی نیست

 استفاده از دلار در معاملات نفتی روسیه، ۲۵ درصد کاهش یافت
۲۵ درصد از کل پرداخت ها در تجارت نفت خام روسیه با سایر کشورهای جهان، به 
جای دلار آمریکا به یوان چین انجام می شود.روسیه با کمک کشورهای عضو بریکس در 
حال دست و پنجه نرم کردن با تحریم ها است؛ زیرا این کشورها کمک می کنند که اقتصاد 
روسیه از راه معاملات نفتی سرپا بماند.هند، چین و عربستان سعودی، که از اعضای بریکس 
هستند، نفت خام روسیه را با قیمتی ارزان تر به ارزهای محلی و نه دلار آمریکا می خرند.

در حال حاضر، یوان چین محبوب ترین ارز برای تجارت نفت با روســیه است که به 
وابستگی به دلار آمریکا پایان می بخشد.

استفاده از دلار آمریکا به آرامی در حال کاهش است؛ زیرا به ارزهای محلی اهمیت 
داده می شود.روسیه که خود نیز عضو بریکس است، از یوان چین به عنوان ارز پرداختی 

برای صادرات نفت خام به کشورهای دیگر استفاده می کند.

برای ۲۵ درصد از کل پرداخت ها در معاملات نفتی روسیه با سایر کشورهای جهان 
از یوان چین اســتفاده می شود. این اولین بار است که این کشور به جای دلار آمریکا از 

ارزهای محلی برای تجارت نفت استفاده می کند.
هند برای پرداخت پول نفت روسیه از یوان چین استفاده می کند و از فوریه )بهمن، 
اســفند( ۲۰۲۲ میلادی در مبادلات خارجی خــود نزدیک به ۷ میلیارد دلار پس انداز 

کرده است.
عربســتان ســعودی نیز نفت را با قیمت پایین از روسیه خرید و در اوایل امسال آن 
را به اروپا منتقل کرد. چین نیز از روسیه با پرداخت ارز محلی این کشور به جای دلار 

آمریکا نفت تهیه می کند.
با وجود تحریم ها، روسیه اقتصاد خود را حفظ می کند و نگرانی چندانی درباره پیامدهای 

حمله به اوکراین به خود راه نمی دهد.
بریکس در حال متقاعد کردن سایر کشورها هست تا هزینه خرید نفت را به جای دلار 
آمریکا به ارزهای محلی پرداخت کنند. این اقدام به این بلوک اقتصادی کمک می کند به 

هدف خود مبنی بر پایان دادن به سلطه جهانی دلار آمریکا، نزدیک شود.
شاخص فرابورس نیز امروز با ۱۲۹ واحد افزایش به ۲۵ هزار و ۲۸۷ واحد رسید. در 

این بازار بیش از چهار میلیارد و ۶۱۹ میلیون برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد شد.
ســرمایه گذاری مالی سپهرصادرات )وسپهر(، پلیمر آریاساسول )آریا(، پالایش نفت 
لاوان )شــاوان(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، مدیریت انرژی امید تابان هور )وهور(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، بیمه پاسارگاد )بپاس( بیشترین اثر مثبت را بر شاخص 

فرابورس گذاشتند.
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اقتصادایرانگامبهگامپیشرفتمیکند

رضا مظفری  |   وزیر اقتصاد کشورمان با حضور در کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل )آنکتاد( در ابوظبی، بر توجه ایران به 
سرمایه گذاری در توسعه پایدار با توجه به ملاحظات محیط زیستی و تغییرات آب و هوایی تاکید کرد و گفت: اقتصاد ایران گام به گام 

پیشرفت می کند.  سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان در سفری یک روزه به کشور امارات در نشست وزرای 
اقتصادی هشتمین کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل )آنکتاد( در ابوظبی حضور پیدا کرد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

عضو کمیسیون برنامه و بودجه به بیان توضیحاتی درباره تأثیر گنجانده شدن اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه به واحدهای صنعتی بزرگ در ایجاد زنجیره ارزش پرداخت.جعفر قادری عضو کمیسیون 
برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی درباره تأثیر تخصیص اعتبار مالیاتی واحدهای تحقیق و توسعه به واحدهای صنعتی بزرگ در رشد و توسعه شرکت های دانش بنیان که در برنامه هفتم 

مصوب شده است گفت: در حال حاضر شرکت های دانش بنیان موتور محرکه تکنولوژی در کشور هستند و در حقیقت نقطه اتصال ما با دنیای پیشرفته وین تک ها هستند.
وی در ادامه بیان کرد: این شرکت های دانش بنیان هستند که تکنولوژی ها را بومی می کنند و در جهت حل مسائل و مشکلات تولید در کشور گام های اساسی برمی دارند.این نماینده مجلس یازدهم 
در ادامه بیان کرد: بنابراین باید به هر شکلی که شده از این شرکت های دانش بنیان حمایت شود حمایت هایی که در قانون جهش تولید دانش بنیان برای آنها دیده شده نه تنها نباید این حمایت ها را 

محدود کنیم بلکه اگر آن قانون خلاءها و کمبودهایی دارد باید آن خلاءها و کمبودها را هم پر کنیم.

حرکت به سمت زنجیره 
ارزش با تقویت اعتبار 
مالیاتی تحقیق و توسعه

   وصول ۲۵۰ هزار میلیارد ریال از معوقات 
ابر بدهکاران

مدیرکل مبارزه با فرار مالیاتی تهران با اشاره به 
به مسدود شدن نزدیک به ۶۰۰۰ حساب بانکی، از 
وصول ۲۵۰ هزار میلیارد ریال معوقات ابر بدهکاران 
مالیاتی در راستای مبارزه با فرار مالیاتی و پرداخت 

مطالبات گندم کاران و کلزاکاران خبر داد.
 کامران منصــور با بیان اینکــه ابر بدهکاران 
شناســایی شــده در این عملیات، شامل بیش از 
۹۰ شخصیت حقوقی اعم از شرکت های فولادی، 
پتروشــیمی و سیمانی هســتند، تصریح کرد: با 
انجام اقدامات گســترده اجرایی و براساس احکام 
قانون محاسبات عمومی کشور و مقررات اجرایی 
قانون مالیات های مستقیم، از ابتدای مهرماه مبلغ 
۲۵۰ هزار میلیــارد ریال وصول و جهت پرداخت 
تعهدات این شــرکت ها به بیت المال، به حســاب 

خزانه واریز شد.
مدیرکل مبارزه با فرارمالیاتی تهران با اشاره به 
ارجاع پرونده های ابر بدهکاران صنعت نفت کشور 
به سازمان امور مالیاتی برای دریافت مطالبات معوق 
دولتی اظهار کرد: بیش از ۶۱۰ هزار میلیارد ریال 
از حقوق عامه شناسایی و روند عملیات اجرایی و 

وصول آن آغاز شده است.
منصور با بیان اینکه این شرکت ها در اکثر بانک ها 
دارای حساب های متعدد اعم از ریالی، ارزی و سپرده 
بلندمدت هســتند، افزود: بــرای وصول مطالبات 
بیت المال، گردش حســاب های بانکــی و منابع 
مالی این شرکت ها شناســایی شده و به صورت 
همزمان نزدیک به ۶۰۰۰ حساب بانکی متعلق به 
این شرکت ها با اخذ احکام نمایندگی دادگستری 

مسدود شده است.
مدیرکل مبارزه بــا فرارمالیاتی تهران در ادامه 
گفت: شناسایی گردش حساب های بانکی و تأمین 
منابع مالی این شرکت ها در حالی صورت گرفت که 
برخی بانک های عامل با افتتاح حساب های آفلاین 
و ویژه مانع رصد تراکنش ها و جابجایی وجوه شده  
بودند.وی در پایان با بیان اینکه این ســازمان در 
راســتای تدابیر دولت سیزدهم با جدیت به دنبال 
اخذ مانده مطالبات اســت، خاطرنشان کرد: برابر 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ مبالغ مذکور به تأمین 
منابع سازمان هدفمندســازی از جمله پرداخت 

مطالبات گندم کاران و کلزاکاران تخصیص یافت.

 تخصیص و تامین ارز دارو و تجهیزات 
پزشکی در مرز ۲ میلیارد و ۸۶۰ میلیون دلار

مدیــر روابــط عمومی بانک مرکــزی اعلام 
کرد: بانک مرکزی بنابر ثبت سفارش ها و اعلام 
اولویت ها و نظر وزارت بهداشت و سازمان غذا و 
دارو، از ابتدای سال تاکنون برای واردات دارو، مواد 
اولیه دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی مجموعا ۲ 
میلیارد و ۸۶۰ میلیون دلار ارز تخصیص داده که 
بالغ بر ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار آن تامین 
و پرداخت شده است.به گزارش از بانک مرکزی، 
»مصطفی قمری وفا« با بیان اینکه میزان ارز تامین 
شده برای واردات دارو ، تجهیزات پزشکی، شیر 
خشــک و مواد اولیه آنها از ابتدای سال تاکنون 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۳۱ درصد 
رشد داشته است گفت: تامین و تخصیص ارز برای 
دارو، ماده اولیه دارو، ملزومات دارویی، تجهیزات 
و ملزومات پزشکی، شیرخشک، ماده اولیه آن و 
مکمل های مربوطه با توجه به اولویت های اعلامی 
از سوی دستگاه های مربوطه در حال انجام است. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/07/29
شماره : 1507

به گزارش از وزارت اقتصاد، این مجمع امسال بر »سرمایه گذاری در توسعه پایدار« متمرکز است و 
موضوعاتی از جمله امنیت غذایی، انرژی پایدار، زیرساخت های بهداشتی و چالش ها و راه حل های زنجیره های 

تامین جهانی را دنبال می کند.
وزیر اقتصاد کشورمان امروز )چهارشنبه( در نشست وزرای اقتصاد، سرمایه گذاری و صنعت کشور و 
قاره های مختلف، تاکید کرد: اقتصاد ایران گام به گام پیشرفت می کند و توجه جدی به موضوعات مورد 

تاکید این مجمع دارد.
وی افزود: با توجه به فشارها و تحریم های ظالمانه ای که علیه کشورمان اعمال می شود، اجرای تعهداتی 
که در حوزه تغییرات آب و هوایی و حوزه های مختلف دیگر برای کشورهای مختلف تعیین می شود، درباره 
ایران با وجود فشار تحریم ها دشوار است و کشورهایی که تحریم اعمال می کنند، باید در این حوزه بدانند 

این تحریم های ظالمانه سبب کاهش نقش جدی کشورها می شود.
وزیر اقتصاد گفت: در برنامه هفتم و برنامه های دیگر تقنینی و اجرایی همچنان تاکید بر حفظ محیط 
زیست و توجه ویژه به تغییرات آب و هوایی و سرمایه گذاری با انرژی های پاک داریم و در آن حوزه تلاش 
جدی خود را انجام می دهیم.بر اساس این گزارش، هشتمین کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل )آنکتاد( 
امروز در ابوظبی با شرکت بیش از ۷۰۰۰ سهامدار سرمایه گذاری از ۱۶۰ کشور آغاز شد. این مجمع گروهی 
برجسته از رهبران، سران کشورها، تصمیم گیرندگان، رهبران تجاری، مدیران ارشد شرکت های چند ملیتی 

و نمایندگان جامعه جهانی از سراسر جهان را گرد هم می آورد.
از زمان آغاز به کار، آنکتاد به یک پلت فرم جهانی پیشرو تبدیل شده است که سهامداران کلیدی را 
برای شــکل دادن به سیاست ها و استراتژی ها برای رسیدگی به چالش های سرمایه گذاری و توسعه در 

سراسر جهان گرد هم می آورد.
اجلاس یاد شده امسال بر »سرمایه گذاری در توسعه پایدار« متمرکز است و موضوعاتی از جمله امنیت 
غذایی، انرژی پایدار، زیرساخت های بهداشتی و چالش ها و راه حل های زنجیره های تامین جهانی را دنبال 
می کند.علاوه بر محتوای فنی، این اجلاس حاوی جلسات و کنفرانس های اختصاصی، جلسات گفت و گو و 
سمینارها، و مجموعه ای از کنفرانس های تخصصی با موضوعاتی مانند انرژی پایدار و توسعه کارآفرینی است.

ارائه ابتکارات اســتراتژیک متمرکز بر سیاســت های تجاری و سرمایه گذاری، اقدامات آب و هوایی و 
ابزارهای مالی نوآورانه با هدف قرار دادن دارایی های سوخت فسیلی در دستور کار نشست ابوظبی است.

 UNCTAD: United Nations Conference on Trade and( کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملل
Development( که به اختصار آنکتاد نامیده می شود در سال ۱۹۶۴ میلادی با هدف یک پارچگی کشورهای 
درحال توسعه با اقتصاد جهانی یک رکن فرعی UN است و برمبنای قطعنامه مجمع عمومی سازمان ملل 

متحد بنا شده است.
وزیر اقتصاد کشورمان در حاشیه این اجلاس، دیداری دو جانبه با وزیر دارایی ازبکستان داشت که چند 
محور در حوزه کریدور، موضوعات مربوط به حمل و نقل هوایی و رفع مشکل شرکت هایی سرمایه گذار 
دو کشور در این دیدار مورد بحث و تبادل نظر قرار گفت. دعوت ویژه وزیر دارایی ازبکستان از وزیر اقتصاد 

ایران برای اجلاس آتی اکو نیز در این دیدار صورت گرفت.

عملیات ساخت ۴۰۰ بیمارستان در حال اجرا است
 معاون رییس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور از پیگیری دولت 
سیزدهم برای ساخت ۴۰۰ بیمارستان در سراسر کشور خبرداد و گفت: تلاش می شود تا 
بخشی عمده این مراکز درمانی تا پایان سال آینده تکمیل، تجهیز و بهره برداری برسد.

بحــران  بیمارســتان  از نخســتین  بــرداری  بهــره  آییــن  داود منظــور در 
 جنــوب شــرق کشــور در یــزد افــزود: بــا اهتمــام دولت ســیزدهم بــه مقوله

 سلامت و درمان شهروندان، در این دولت بیمارستان های زیادی یکی پس از دیگری 
در حال افتتاح است.

وی اظهار کرد: وظیفه ما در دولت بیش از هر چیز توجه به معیشت و سلامت مردم 
است و برای این ۲ خدمت بیش از همه خدمات دولت اهتمام دارد.

منظور همچنین در خصوص افتتاح نخستین بیمارستان بحران جنوب شرق کشور 
در یزد نیز گفت: این بیمارستان یک ظرفیت ممتاز است که به ظرفیت های درمانی 

و پزشکی این استان افزوده شده است .
وی اضافه کرد: تکمیل این بیمارســتان یک کار جهادی بوده که ظرف ســه سال 
انجام و تجهیز شــده که نشان دهند تلاش، پشتکار و برنامه ریزی دقیق برای اجرای 

این طرح است.
معاون رییس جمهور جدیت و پیگیری اســتاندار یزد برای تامین مالی بیمارستان 
بحران یزد را در شــتاب بخشی به بهره برداری این طرح موثر ارزیابی کرد و افزود: با 

توجه به اینکه پیمانکار بومی این بیمارستان با وجود مطالبات ، طرح را تکمیل کرده، 
جای قدردانی دارد که حتما در اسرع وقت مطالبات این پیمانکار تسویه می شود.

وی تصریح کرد: بیمارستان های آماده بهره برداری در استان یزد جزء اولویت های 
وزارت بهداشت در تکمیل طرح های نیمه تمام است و تلاش می شود با تامین منابع 
مالی لازم تا پایان سال برخی از این طرح ها تکمیل و در نیمه اول سال آینده با تجهیز 

این مراکز درمانی بهره برداری از آنها آغاز شود.
نخستین بیمارستان بحران جنوب شرق کشور با هدف پوشش منطقه جنوب شرق 
کشور از طرح های مصوب سفر اول رییس جمهور و هیات دولت به استان یزد است 

که امروز با حضور معاون رییس جمهور افتتاح شد.
این بیمارستان در ۲ طبقه ساخته شده و ۱۲۶ تخت دارد که ۳۳ تخت آن تخت ویژه 
است و همچنین این مرکز درمانی متشکل از ۶ اتاق عمل و بخش های زنان، داخلی، 

اعصاب، چشم و گوش و حلق و بینی، سی تی اسکن و نورولوژی است.
میانگین زمان ســاخت مراکز بیمارستانی در کشــور بین پنج تا ۱۰ سال است و 
بهسازی و بازسازی بیمارستان بحران فرخی از سال ۹۹ آغاز و با هزینه ۲ هزار و ۷۰۰ 

میلیارد ریال در مدت سه سال اجرا شد.
با نوســازی ســاختمان قدیمی بیمارستان شــهید دکتر رهنمون، ۱۱۷ تخت به 
ظرفیت آن اضافه شــد و بخش های چشم پزشــکی، زنان و زایمان، گوش و حلق و 

بینی، نورولوژی، اتاق عمل، مراقبت های ویژه بزرگســالان و نوزادان و اطفال نیز در 
این مرکز ایجاد شده است و در زمان بروز هرگونه بحران، بلافاصله تخلیه و در اختیار 

ستاد بحران قرار می گیرد.
مهمترین مزیت ساخت بیمارستان بحران در این مکان، جدا بودن آن از ساختمان 
اصلی بیمارســتان شهید رهنمون اســت و در عین حالی که همجوار یک بیمارستان 
تخصصی و فوق تخصصی اســت در کوتاه تریــن زمان ممکن می تواند خدمات لازم 

پزشکی، پرستاری و پشتیبانی را به این مرکز نیز ارائه کند.
در استان یزد ۱۳ بیمارستان دولتی با ۲ هزار و ۷۸ تخت فعال و هفت بیمارستان 
خصوصی با ۹۷۲ تخت فعال در حال ارائه خدمات درمانی و بهداشــتی به شهروندان 

انی استان و ساکنان مناطق جنوب و شرق کشور هستند.
۲۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال طرح و پروژه زیربنایی، امروز /پنجشنبه/ با حضور معاون 
رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه در استان یزد به بهره برداری می رسد.

داود منظور در سفر یک روزه خود به استان یزد، بیمارستان ۱۱۷ تخته خوابی بحران 
و خط پساب سرب و روی مهدی آباد را افتتاح می کند .

بازدید از بیمارســتان ۱۵۰ تخت خوابی مهریز با پیشرفت ۹۹ درصد و بیمارستان 
۱۵۴ تخت خوابی حضرت زینب شهرســتان اشکذر با پیشــرفت ۸۵ درصد از دیگر 

برنامه های این سفر است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

 سامانه مودیان بزرگ ترین پروژه و اولویت اصلی نظام مالیاتی
 رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور در اجلاس مدیران مالیاتی سراسر کشور با بیان اینکه 
ســامانه مودیان بزرگ ترین پروژه و اولویت اصلی نظام مالیاتی است، گفت: در راستای هم افزایی، 
پیگیری و پیشــبرد سامانه مودیان، تیم ویژه در هریک از ادارات کل امور مالیاتی تشکیل شود.به 
گزارش از ســازمان مالیاتی، »سید محمد هادی سبحانیان« با حضور در میزگرد تخصصی سامانه 
مودیان ضمن ابراز رضایت از وضعیت پیشبرد و سرعت قابل قبول اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان اظهار داشت: بحمدالله این طرح هم اکنون در ریل مناسبی قرار گرفته است و به 

لحاظ فنی و زیرساختی مشکلات و موانع خاصی وجود ندارد .
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کشاورزی 

چهارمین راست گرد تقاطع 
غیر همسطح شهدا )آزادی( 

زیر بار ترافیک رفت 

مزدک جمشیدی    |       در نشست علمی تخصصی مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری مطرح شد: امنیت غذایی در اکثر کشورهای جهان معادل امنیت ملی 
است و امنیت غذایی به منزله تأمین غذای سالم، کافی و مقوی برای همه افراد است.

اهمیت امنیت غذایی معادل امنیت ملی است

  رشد 222 درصدی تخلیه و بارگیری کالاهای 
تجاری  در بندر گناوه

رئیس اداره بندر و دریانوردی گناوه گفت: توسعه اقتصاد 
دریامحــور در این بندر با اجرا طــرح جامع بندر گناوه 
به عنوان یکی از طرح های شــاخص ســازمان بنادر و 

دریانوردی محقق می شود. 
به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر، کیامرث جوکار در توضیح این خبر اظهار 
کرد: طرح جامع توســعه بندر گنــاوه اکنون با جدیت 
و شــتاب قابل قبولی در حال اجرا اســت که اتمام آن 
گامی بزرگ و ارزشــمند برای بهبود رونق و معیشــت 
بندرنشینان گناوه است.وی بیان کرد: معیشت ساحل 
نشینان ارتباطی ناگسستنی با دریا و حوزه تجاری دارد 
که سازمان بنادر و دریانوردی با اجرا یکی از طرح های 
شاخص در بندر گناوه نقش حاکمیتی خود در این منطقه 

را به نحو مطلوبی محقق کرده است.
رئیس اداره بندر و دریانوردی گناوه تصریح کرد: طرح 
جامع توســعه بندر گناوه اکنون پنج درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و 650 متر موج شکن اصلی و 290 متر از 

دایک اصلی آن احداث شده است.
جوکار در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به 
تخلیه و بارگیری 57 هزار تن کالا در بندر بوشهر اظهار 
کرد: در نیمه نخست امســال میزان تخلیه و بارگیری 
کالاهای تجاری در بندر گناوه با افزایش 222 درصدی 

به سه هزار و 494 تن رسیده است.
وی ادامه داد: در 6 ماهه ابتدایی امسال همچنین 827 
TEU کانتینر در بندر گناوه تخلیه و بارگیری شده است 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 13 درصد رشد 
نشان می دهد.جوکار افزود: در شاخص جابجایی مسافر 
نیز عملکرد بندر گناوه در مدت یاد شده با افزایش 23 

درصدی به 34 هزار و 806 نفر رسیده است.

  دومین جلسه کمیته مدیریت واکنش در شرایط 
اضطراری شرکت نفت و گاز کارون برگزار شد

در این جلسه که با حضور مدیرعامل، رئیس HSE ,مدیر 
امورفنی، مدیر امور مالی،سرپرست مدیریت عملیات، و 
سایر اعضای کمیته واکنش در شرایط اضطراری شرکت 
کارون و مدیر بحران بهداشت و درمان اهواز برگزار گردید 
مصوبات جلسه قبلی و میزان پیشــرفت این مصوبات 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و بر حفظ آمادگی برای 
بارندگی های احتمالی فصل پاییز تاکید شــد.در این 
جلسه مهندس شهرویی ضمن تقدیر از تعامل، همکاری 
و اهتمام مجموعه بهداشــت و درمان اهواز با مجموعه 
های عملیاتی، بر لزوم بروزرسانی تجهیزات و امکانات 
درمانگاه های عملیاتی در راستای ارتقا کیفیت خدمات 
رســانی به کارکنان و مراجعان روســتاهای همجوار 
تاسیسات و همچنین نوســازی و بروز رسانی ابزارآلات 
و تجهیزات مورد نیاز بخش های عملیاتی و پشتیبانی 

تولید تاکید کرد.

   شــرکت نفت و گاز مسجدسلیمان پروژه عام 
المنفعه ایمن سازی جاده روســتای گچ خلج 

ذیلایی را استارت زد

عملیات اجرایی ایمن ســازی جاده دسترسی روستای 
گچ خلج منطقه ذیلایی مسجدسلیمان با اعتباری افزون 
بر 29/000/000/000 ریال از محل هزینه های جاری 
شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان آغاز شد .

طی این اقدام جاده موجود روســتای گچ خلج  به طول 
4600 متر که به دلیل بارندگی طی ســالهای گذشته 
دچار تخریب و فرسایش شده بود با احداث دیوار حایل 
سنگی، عملیات خاکی و نصب گاردریل ایمن سازی و 
بهسازی می گردد .برای این پروژه که نظارت آن بر عهده 
مدیریت مهندسی و ساختمان شرکت بهره برداری نفت 
و گاز مسجدسلیمان می باشــد احداث 510 متر کانال 
سنگی هدایت آب، 130 متر دیوار حایل سنگی، 100 
متر مکعب پی کنی، 700 متر مکعب سنگ کاری، 900 
متر تهیه و نصب گارد ریل و 4600 متر خط کشی مسیر 

پیش بینی گردیده است.

شهردار بندر بوشهر از افتتاح چهارمین راستگرد تقاطع غیر همسطح شهدا )آزادی( مسیر بهمنی به سمت تنگکات خبر داد. 
حسین حیدری با اشاره به تکمیل و آغاز بهره برداری از چهارمین راست گرد تقاطع غیر همسطح شهدا)آزادی(، خاطرنشان کرد:

این راستگرد با تلاش همکاران مجموعه معاونت عمران، حمل و نقل و ترافیک شهرداری احداث و به منظور بهبود و روان سازی ترافیک و همچنین سهولت در تردد خودروها، با تکمیل و نصب تابلو، علائم و تجهیزات 
ترافیکی در محل، زیر بار ترافیک رفت.

گفتنی است، با افتتاح کامل چهارمین راستگرد تقاطع شهدا، رانندگان محترم مسیر بلوار شهدای دریایی که قصد عزیمت به سمت تنگکات و نیروگاه اتمی بوشهر را داشته باشند می توانند از راستگرد تقاطع غیر 
همسطح شهدای)آزادی( استفاده نمایند. از رانندگان محترم تقاضا می کنیم با سرعت مطمئنه و ایمن رانندگی و به علائم و تجهیزات نصب شده در مسیر توجه لازم را داشته باشند و از پارک کردن خودرو در مسیر 

راستگرد خودداری فرمایند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/07/29
شماره : 1507

خوابگاه دانشگاه علوم پزشکی همدان به بهره برداری رسید

نشست خبری مدیرکل استاندارد گلستان با اصحاب رسانه استان به مناسبت هفته استاندارد

همدان- بزرگ ترین بلوک خوابگاهی دانشگاه علوم پزشکی همدان با 59 سوئیت با 
حضور استاندار همدان و جمعی از مسئولان به بهره برداری رسید.

علی اکبرمحمدی در مراسم افتتاح خوابگاه ریحانه 2 با بیان اینکه خوابگاه ریحانه 
2 دانشگاه علوم پزشکی همدان یکی از با استانداردترین خوابگاهی که در کشوروجود 
دارد، اظهارکرد: تمام اســتاندارد های مهم ساخت خوابگاه همچون تهویه، ارگونمی و، 
فضای مناسب، کتابخانه، فضای محیطی و ... در این خوابگاه به طور کامل رعایت شده 

است که این عوامل سبب می شود فضای امنی برای اسکان دانشجویان ایجاد شود.
وی با بیان اینکه هر کسی که به مردم نفع برساند خدا نگهش می دارد،افزود: درهمین 
راستا ساخت چنین پروژه های باقی صالحات برای افرادی که در ساخت شریک بودند.

محمدی ادامه داد: تمام استاندارد های مهم ساخت خوابگاه همچون تهویه، ارگونمی 
و، فضای مناسب، کتابخانه، فضای محیطی و ... در این خوابگاه به طور کامل رعایت شده 

است که این عوامل سبب می شود فضای امنی برای اسکان دانشجویان ایجاد شود.
رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزرات بهداشت با بیان اینکه زمانی که دانشجویان 
احســاس امنیت داشته باشند می توانند کار های فرهنگی بیشتری انجام دهند، بیان 
کرد: امن بودن خوابگاه ســبب می شــود که خیال خانواده ها از محل اسکان فرزندان 

خود راحت باشد.

 حرکت جهادی مدیران دانشگاه علوم پزشکی همدان در احداث و افتتاح 
خوابگاه ریحانه2 ستودنی است 

استاندار همدان نیزدر مراسم افتتاح خوابگاه دانشجویی ریحانه2 با آرزوی نابودی 
رژیم کودک کش اسراییل، اظهار کرد: از دکتر مجذوبی رئیس دانشگاه و معاونان وی به 
جهت تلاش های ارزشمندی که در دانشگاه دارند قدردانی می کنم همچنین قدردان 
حمایت های دولت محترم و وزارت بهداشــت در حمایت از اتمام پروژه های نیمه تمام 

هستم.
وی افزود: بیمارستان اکباتان پس از 15 سال بلاتکلیفی به عنوان مرکز تخصصی 
کودکان افتتاح می شود و راه اندازی دیگر مراکز تخصصی نیز در دستور کار قرار گیرد. 
دکتر قاســمی فرزاد ادامه داد: اقدام جهادی مدیران دانشگاه برای تکمیل و تجهیز 

این خوابگاه ســتودنی اســت که 50 میلیارد از اعتبارات سفر ریاست جمهوری به آن 
اختصاص یافت و تأمین شد و امروز در هر سوئیت بین 8 تا 12 دانشجو اسکان داده 

می شود که ظرفیتی بالای 600 نفر را در بر خواهد داشت.  

 خوابگاه ریحانه2 با رویکرد تربیتی مطلوب ساخته شده است
نماینده ولی فقیه دراستان همدان نیزدرمراسم افتتاح خوابگاه ریحانه2 در دانشگاه 
علوم پزشکی همدان با تاکید براهمیت فراهم سازی زیر ساخت ها در عرصه های تربیتی، 
اظهار داشــت: متاسفانه یکی از مشکلاتی که با آن روبرو هستیم و باعث عقیم ماندن 
برخی فعالیت های فرهنگی و تربیتی شــده، نبود زیر ســاخت های مناسب در مراکز 

آموزشی و فرهنگی است.
وی با تأکید براینکه یکی از اتفاقات خوب در عرصه زیر ســاخت ها، احداث چنین 
مجموعه هایی است، گفت: باید از همه دست اندرکاران طراحی تا ساخت و همراهی های 
مدیــران در این مجموعه تقدیر کرد و می تــوان گفت یکی از بهترین خوابگاه ها، این 

خوابگاه می باشد.
امام جمعه همدان، با بیان اینکه متاسفانه برخی از خوابگاه های دانشجویی شرایط 
مناســبی ندارند و باید برای آن تدبیری اندیشــید، اظهار کرد: دسترسی به خوابگاه 
مناسب و دارا بودن حداقل امکانات رفاهی یکی از نیازهای مهم برای دانشجویان است.

 افتتاح بزرگ ترین بلوک خوابگاهی دانشگاه علوم پزشکی
 رئیس دانشــگاه علوم پزشکی همدان نیز در مراسم افتتاح خوابگاه اظهارکرد: این 
خوابگاه دارای 59 سوئیت بوده که هر سوئیت ظرفیت 8تا 12 نفر را دارا می باشد که 

می تواند بالای 600 دانشجو را اسکان دهد.
محمد مجذوبی افزود: دانشگاه علوم پزشکی همدان بالغ بر هفت هزار و 200 دانشجو 
دارد که ســه هزار و 200 دانشــجوی آن غیر بومی بوده و تقاضای خوابگاه دارند، که 
خوشبختانه در این راستا پوشش صد درصدی در بخش دولتی و خصوصی داریم که 

با افتتاح این پروژه سهم بخش خصوصی کمتر خواهد شد.
وی ادامه داد:این خوابگاه در نوع خودش منحصر اســت که از سال 1395تاکنون 
ساخت این پروژه به طول انجامیده و در سه چهار ماه اخیر با توجه به نیاز دانشجویان 

شتاب کار جهادی شد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی همدان گفت: سوئیتی بودن خوابگاه ریحانه 2 علوم 
پزشــکی ساختار زیست بوم دانشجویان را افزایش می دهد و این امر ساختار کیفیت 

زندگی دانشجویی را افزایش می دهد.
وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم تقریباً سه هزار و 800تخت دانشجویی افتتاح 
شده که 800 تخت آن سهم دانشگاه علوم پزشکی همدان بوده که تقریباً 20 درصد 
سهم کل را در بر می گیرد، تصریح کرد: خوابگاه ریحانه 2 اولین خوابگاهی است که در 

دولت با این ظرفیت  سیزدهم به افتتاح رسیده است.

 افتتاح خوابگاه متاهلی در آینده نزدیک
وی افزود: در نظر داریم چند ماه آینده یکی از خوابگاه های  مجردی را تبدیل به 
خوابگاه متاهلی کنیم که تا کنون بالغ بر ده میلیارد هزینه شــده و امیدواریم  با بهره 

برداری این خوابگاه اقدامی کوچک در راستای جوانی جمعیت انجام دهیم. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان با بیان اینکه برتکمیل و ساخت این پروژه بالغ 
بر 130 میلیارد تومان هزینه صرف شــده است، عنوان کرد: 115میلیارد تومان آن از 
محل اعتبار عمرانی، 15میلیارد از محل تجهیزات که 50 میلیارد این اعتبار از محل 

اعتبارات ریاست جمهوری محقق شده است.

به مناسبت یکصدمین سال تاسیس سازمان ملی استاندارد ایران و هفته استاندارد، 
نشست خبری مدیرکل استاندارد گلستان با اصحاب رسانه استان برگزار شد

گلســتان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی اداره کل اســتاندارد گلستان؛ سید 
مهدی حســینی در نشست خبری با اصحاب رسانه استان اظهار داشت: 22 مهر ماه 
روز جهانی استاندارد نامگذاری شده و از 22 مهر تا 28 مهر ماه هفته استاندارد است.

مدیرکل استاندارد گلستان افزود: استاندار مردمی و تولید کیفیت محور، مشارکت 
موثر همه ذینفعان، کالا و خدمات حلال، مرجعیت فنی منطقه ای، اعتبار نام و نشان 
محصول ایرانی، پیشــران اقتصاد و تسهیل تجارت و راهبری کیفیت در جهان اسلام 

روزشمار این هفته است.
وی بیان کرد: در ســال گذشــته در استان 15 استاندارد تدوین شده که در حوزه 

صنایع غذایی و ساختمان بوده است.
حسینی گفت: همچنین سال گذشته 270 بازنگری استاندارد در برنامه داشتیم که 

364 مورد بازنگری شده و تحقق 134 درصدی را شاهد هستیم.
مدیرکل اســتاندارد گلستان عنوان کرد: امسال هم برنامه ریزی شده 15 استاندارد 

جدید تدوین شود که تاکنون 18 مورد مراحل کمیته ها را طی می کنند.

وی اضافه کرد: در آموزش و ترویج تخصصی همکاران سال گذشته سه هزار و 414 
نفر ساعت آموزش ارائه شد و در آموزش برون سپاری مدیران کنترل کیفیت هم پنج 
هزار و 852 ساعت آموزش به 450 مدیر ارائه شد؛ در سایر آموزش های برون سازمانی 
هم 10 هزار و 800 ســاعت آموزش داشتیم که جمعاً 20 هزار نفر ساعت آموزش را 

شامل می شود.حسینی گفت: در زمینه استاندارد بین المللی یک مورد وظیفه ما بود 
که آن را انجام دادیم؛ این استاندارد در حوزه صنایع ساختمانی بوده است.

مدیرکل استاندارد گلستان تاکید کرد: 80 درصد پروانه های استاندارد تشکیل شده 
در استان در زمینه غذایی و کشاورزی و ساختمان است.

وی عنوان کرد: 500 واحد تولیدی در استان داریم که حدود 800 پروانه استاندارد 
برای آنها صادر شده است.

حسینی همچنین از آماده ســازی طرحی برای نظارت بر مصالح ساختمانی پای 
پروژه ها و نمونه برداری و آزمون از آنها خبر داد و گفت: این امر در نیمه دوم سال اتفاق 

خواهد افتاد و این طرح به صورت پایلوت در استان اجرا خواهد شد.
مدیرکل استاندارد گلستان در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 60 هزار نمونه از 
واحدهای تولیدی برای آزمون کمی آنها انجام شد که 150 واحد تولیدی مشمول آزمون 
بودند که تاکنون 110 واحد بازرسی شده است و تا پایان آبان کل واحدها پایش خواهد 
شد.وی ادامه داد: 80 درصد نمونه های تست شده در رده مثبت و منفی وزن، منفی 
بودند و برای 20 واحد تولیدی پرونده تشکیل شده و به مراجع قضایی معرفی شدند.

حســینی تاکید کرد که وضعیت کمی تولیدها بهتر شده و 50 درصد کم فروشی 

در نشست علمی تخصصی مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری گفته شد که 
تنش آب یکی از مهم ترین مسائل امروز در دنیا است، فعالیت کشاورزی مهم ترین 
نوع فعالیت در بحث آمایش سرزمین است، امروزه در جهان ازیک طرف با افزایش 
مصرف و از طرفی با کمبود منابع مواجه هستیم، امنیت غذایی در اکثر کشورهای 
جهان معادل امنیت ملی است، امنیت غذایی یعنی تأمین غذای سالم، کافی و 
مقوی برای همه افراد.در این نشست که با عنوان »حکمرانی آمایش محور؛ سه گانه 
امنیّت آب و غذا و معیشت کشاورز« و با حضور سیّد جعفر حسینی، رئیس امور 
آمایش سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان برنامه وبودجه کشور به عنوان مدیر 
علمی، اسکندر زند، استاد مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور و معاون پیشین 
وزارت جهاد کشــاورزی و آرمین توحیدی، سرپرســت گروه کشاورزی، منابع 
طبیعی و محیط زیست دانشکده حکمرانی دانشگاه تهران به عنوان سخنران به 
ایراد نقطه نظرات خود پرداختند.در ابتدای نشست سیّد جعفر حسینی، رئیس 
امور آمایش ســرزمین و توسعه منطقه ای سازمان برنامه وبودجه کشور به عنوان 
مدیر علمی نشست، آمایش را توزیع بهینه جمعیت و فعالیت در عرصه جغرافیا 
دانست و گفت: مهم ترین نوع فعالیت در بحث آمایش سرزمین موضوع فعالیت 
کشــاورزی اســت، که هم اکنون حدود 18 درصد از اشــتغال کشور در بخش 
کشاورزی و حدود 20 درصد از ارزش افزوده کشور در اقتصاد و همچنین حدود 
17 درصد از صادرات غیرنفتی از بخش کشــاورزی حاصل می شود و در بیشتر 
استان ها بخش کشاورزی همگام بخش صنعت در حال فعالیت است و این امر 
میزان اهمیت و پر رنگی بخش کشاورزی را نشان می دهد. لذا در طی سال های 
اخیر مساله امنیت غذایی در قالب واژگانی همچون اشتغال پایدار، مهاجرت به 
روستاها، اشتغال روستایی و خرید تضمینی کالاهای اساسی پیگیری شده است.

رئیس امور آمایش سرزمین و توسعه منطقه ای سازمان برنامه وبودجه کشور در 
ادامه افزود: امروزه ما با موضوع تنش آبی مواجه هستیم و در تأسیس پروژه های 
جدید و یا تخصیص منابع به ســایر پروژه های از پیــش موجود اولویت اول با 
پروژه های آب و تأمین آب شرب است.سیّد جعفر حسینی ادامه داد: اولین نکته 
در مورد تأمین آب این است که حدود 75 درصد از آب باید در بخش کشاورزی 
قرار بگیرد تا بتواند امنیت غذایی ما را تأمین کند؛ بنابراین ما باید چه به لحاظ 
سیاســی و چه به جهت ســاختاری به موضوع امنیت غذایی توجه کنیم و در 
تأمین کالاهای اساسی به خودکفایی برسیم و بتوانیم نیازهای خود را در بحث 
امنیــت غذایی تأمین کنیم چرا که از یک طرف با افزایش مصرف و از طرفی با 

کمبود منابع مواجه هستیم.

بهره مندی معلمان و مربیان از روش های جذاب و تأثیرگذار برای تربیت نسل قرآنی موثر است
رییس گروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، گفت: ارتباط و 
انس جوانان و نوجوانان با قرآن و تربیت نسل قرآنی، نیازمند استفاده معلمان و مربیان 

از روش های جذاب و تأثیرگذار در امر آموزش است.
گلســتان : مومنی -   به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
گلســتان، همایش علمی وتخصصی بررسی شیوه های  علامت گذاری قرآن کریم با 
معرفی مصحف جمهوری اسلامی ایران با همکاری مرکز طبع و نشر مصحف جمهوری 
اسلامی ایران و همکاری دستگاه های قرآنی استان در 20 و 21 مهرماه در سالن اداره 

کل تبلیغات اسلامی با حضور اساتید کشوری برگزارشد.
در حاشیه این رویداد حسن دیلم ضمن قدردانی بانیان برپایی این رویداد ارزشی و 
معنوی در گرگان، گفت:ارتباط و انس جوانان و نوجوانان با قرآن و تربیت نسل قرآنی 
نیازمند استفاده معلمان و مربیان از روش های جذاب و تأثیرگذار در امر آموزش بوده 
تا با انتقال مفاهیم قرآنی با جلوگیری از آسیب های اجتماعی، به سمت جامعه قرآنی 

حرکت کنیم.
رئیس گروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی گلســتان با اشاره 
بــه برگزاری این دوره با همکاری اتحادیه تشــکل های قرآنی و دســتگاه های قرآنی 

و اجرایــی و ســازمان مردم نهاد اســتان، اظهار کــرد: هدف از برگــزاری دوره های 
مختلف، افزایش ســطح آگاهی معلمان و مربیان قرآنی و آشــنایی آنان با روش های 
مختلــف تدریس بوده تا با آسیب شناســی به رفع مشــکلات بپردازیم، لذا این دوره 
 توســط مرکز طبع و نشــر قرآن جمهوری اسلامی ایران نیازسنجی شد و با استقبال

 مردم استان رو به رو شد.
دیلم با اشاره به اینکه این دوره تنها محدود به مؤسسات قرآنی نیست، بیان کرد: 
با رایزنی های صورت گرفته افراد از مراکز و کانون های فرهنگ و هنری مساجد، حوزه 
علمیه، جامعه المصطفی العالمیه و اداره آموزش پرورش به منظور استفاده حداکثر از 

ظرفیت و کلاس مجاز به شرکت در این دوره بوده اند.
وی بــا بیان اینکــه ایــن دوره در روز هــای 20 و21 مهرمــاه با حضور اســاتید 
کشــوری برگزار شــد، گفت: به منظور ایجاد رغبت و انگیزه بــرای معلمان آموزش 
 و پــرورش و تأثیرگــذاری افراد در حــوزه قرآنی در مدارس، ایــن دوره از دوره های

 ضمن خدمت به شمار می رود.

حسن دیلم در حاشیه معرفی مصحف جمهوری اسلامی ایران در گرگان:
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پاداش ۵ میلیارد تومانی 
برای مشترکان برق 
خراسان جنوبی

 بیرجند- قربانی- مشترکان برق خراسان جنوبی با صرفه جویی در مصرف برق در تابستان امسال، ۵ میلیارد تومان پاداش دریافت کردند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی گفت: ۵ میلیارد تومان پاداش به مشترکان خانگی در بازه زمانی ابتدای خرداد تا ۳۱ شهریور، پرداخت شده است.

دادگر افزود: در تابستان امسال از مجموع ۵۰۵ هزار و ۸۸۳ قبض برق صادر شده برای مشترکان خانگی، تقریبا۷۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش مصرف و تقریبا ۳۰ درصد 
افزایش مصرف داشته اند.

وی گفت: با توجه به اجرای برنامه های مدیریت مصرف در بخش های فنی و فرهنگی و همکاری مشترکان استان، مصرف انرژی در استان در تابستان امسال ۶ درصد افزایش داشته که این افزایش 
به ترتیب در بخش های صنعتی، تجاری و خانگی است و نشان دهنده رشد صنعتی و اقتصادی در استان می باشد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان افزود: با وجود افزایش مصرف برق در خراسان جنوبی، و رکورد شکنی مصرف در ۲۳ روز از تابستان ۱۴۰۲، هیچگونه قطع برقی بابت کمبود تولید در 
تابستان امسال در شهر های استان نداشته ایم.

الهام صالح      |      در حالی که خشکسالی بیش از دو دهه امان مردم سیستان وبلوچستان را بریده است، همچنان اتمام بزرگ ترین پروژه 
آبرسانی شرق کشور تحت عنوان »جهاد آبرسانی« نیازمند تأمین اعتبار است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/07/29
شماره : 1507

   پایان مهرماه آخریــن فرصت واحدهای 
آلاینده مشــمول عوارض ســبز برای ارائه 

اظهارنامه آلایندگی
 مدیرکل امور مالیاتی استان خراسان جنوبی 
گفت: واحدهای آلاینده مشــمول عوارض ســبز 
بوده و تا پایان مهرماه فرصت دارند نسبت به ارائه 
اظهارنامه آلایندگی اقدام کنند.علی کریمدادی در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: واحدهاي تولیدي، 
صنعتي، معدني و خدماتي آلاینده که به تشخیص 
ســازمان حفاظت محیط زیســت، حدود مجاز و 
استانداردهاي زیســت  محیطي را رعایت نکرده 
و در مهلت زماني که توســط ســازمان حفاظت 
محیط زیست براي آن ها تعیین شده است، نسبت 
به رفع آلایندگي خــود اقدام نکرده اند و در دوره 
مالیاتی بهار سال ۱۴۰۲ از سوی سازمان حفاظت 
محیط زیست، آلاینده تشخیص داده شده اند، در 
اجــرای تبصره ۴ ماده ۲۷ قانون مالیات بر ارزش 
افــزوده از ابتداي دوره مالیاتي بعد )تابســتان(، 
مشــمول عوارض سبز می شــوند.مدیرکل امور 
مالیاتی اســتان خراسان جنوبی افزود: واحدهای 
مزبــور در اجرای تبصره ۱۱ مــاده مزبور مکلف 
 my.tax.gov.ir هستند ضمن مراجعه به ســامانه
اظهارنامه آلایندگی )عوارض سبز( مربوط به دوره 
مالیاتی تابستان را حداکثر تا پایان مهر ماه، تسلیم 
و عوارض ابرازی را ظرف مهلت مزبور به حســاب 
تعیین شده واریز کنند.وی ادامه داد: عدم تسلیم 
اظهارنامه در مهلت های مقرر برای واحدهایی که 
ملزم به تسلیم اظهارنامه می باشند، موجب تعلق 
جریمه غیرقابل بخشــودگي به میــزان ده درصد 

)۱۰درصد( عوارض موضوع این ماده می شود.
کریمــدادی بیان کرد: همچنیــن واحدهای 
آلاینده مورد نظر در صــورت تأخیر در پرداخت 
عوارض سبز، مشمول جریمه موضوع ماده )۳۷( 
این قانون یعنی ۲  درصد در ماه نسبت به عوارض 
پرداخت نشده و مدت تأخیر می شوند.مدیرکل امور 
مالیاتی خراسان جنوبی تأکید نمود: این حکم در 
مــورد تمام واحدهاي آلاینــده، اعم از واحدهاي 
معاف و غیرمعاف، صادراتي و واحدهاي مســتقر 
در مناطــق آزاد تجاري-صنعتــي و مناطق ویژه 

اقتصادي جاري است.

 مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی 
خوزستان در دیدار با هنرمندان خرمشهر؛

جشــنواره ها باید منجر به تربیت نسل 
نو شود

  

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در 
جریان سفر به خرمشهر با هدف بررسی مشکلات 
هنرمندان این شهرســتان با روسای انجمن های 

هنری و هنرمندان دیدار و گفتگو کرد.
 مجیــد منــادی و هیات همراه در ســفر به 
شهرستان خرمشهر با هنرمندان و روسای انجمن 
های هنری دیدار و در جریان مشــکلات و دغدغه 
های آن ها قرار گرفت و با تبادل نظر راهکارهایی 
ارائه دادند.وی با بیان اینکه برداشت های همکاران 
ما از دغدغه ها مطابق با واقع و صحبت های شما 
اســت اظهار کرد:  شــما هنرمندان سرمایه های 
فرهنگی استان و کشور هستید و ما در صدد رفع 

مشکلات صنفی و معیشتی شما هستیم.
وی به ظرفیت منطقه آزاد اروند در شهرستان 
خرمشــهر اشاره کرد و گفت: منطقه آزاد ظرفیت 
بزرگی است، باید با همدلی و هماهنگی کار کنیم 
و توجه کنیم خوزستان یک هویت و ظرفیت است.

وی بــا بیــان اینکه مــا با جشــنواره زدگی 
موافق نیســتیم عنــوان کرد: جشــنواره ها باید 
 منجــر به تربیت نســل نــو شــوند و  در بحث

صــورت  بــه  بایــد  آمــوزش  و  تربیــت    
جدی ورود کنیم.

پرداخت بدهی دولت با سرمایه گذاری صندوق در میادین نفتی
رئیس صندوق توســعه ملی از کمک یک همتی به بازار ســرمایه خبر داد و گفت: 
صندوق توســعه ملی با حمایت ۵ میلیارد دلاری در تولید ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 

گام برداشته است.
مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی در آئین امضای تفاهم نامه تأمین مالی 
احداث نیروگاه های تجدید پذیر از محل منابع صندوق توسعه ملی گفت: صندوق توسعه 
ملی با حمایت ۵ میلیارد دلاری در حوزه تولید ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه گام برداشته 
اســت.وی ادامه داد: با وزارت نیرو دو تجربه داریم، یکی وام های بخش تجدید پذیرها 
که بازگشــت منابع داشته و با بازگشت ۵ میلیارد دلار می توان به قرار دادهای ۱۰ و 
۲۰ میلیارد دلاری فکر کرد و تجربه دیگر نیروگاه های فسیلی است که منجر به تغییر 
مدل قراردادهای ما شــده است.به گفته غضنفری از سال ۹۴ تا کنون بابت ۴۶ طرح 
نیروگاهی به ارزش ۴.۶ میلیارد دلاراســت که از این میزان ۳.۷ میلیارد دلار مسدود 

شده و ۱.۲ میلیارد دلار بازگشت سرمایه به صندوق وجود داشته است.وی ادامه داد: 
بر اساس مصوبه دولت نیروگاه ها با نرخ رسمی آن زمان ملزم به بازپرداخت اقساط خود 
بوده اند یعنی در سال ۹۵ بر اساس قیمت رسمی دولت باید بازپرداخت انجام می گرفت.

به گفته غضنفری گفت وگو میان دولت و وزارت نیرو انجام گرفت اما با توجه به اینکه 
صندوق توسعه ملی ارز پرداخت ارز هم دریافت می کند در غیر این صورت یا بانک ها 
را ضبط و یا تملک نیروگاه ها را بر عهده می گیریم و قبل از این اقدام مشتری برای آن 

پیدا کرده و واگذار می کنیم زیرا ما به دنبال بنگاه داری نیستیم.
رئیس هیأت مدیره صندوق توســعه ملی خاطر نشان کرد: در برنامه هفتم توسعه 
از دولت خواستیم به صندوق اعتماد کند و سود حاصل از آن را برای تأمین بودجه به 
دولت داده شــود.غضنفری با اشاره به اینکه درآمدهای نفتی سرمایه است و نه ثروت 
خاطر نشان کرد: درآمدهای نفتی سرمایه فرزندان این مرز و بوم است و باید سرمایه 

گذاری شــود و از ســود حاصل از آن به دولت داده شود زیرا از این طریق سرمایه به 
ثروت تبدیل می شود.به گفته این مقام مسئول صندوق توسعه ملی ۱۰۰ میلیارد دلار 
از دولت طلب دارد که می تواند به ازای آن در میدان های نفتی ســرمایه گذاری کرده 

و طلب خود را به دست آورد که این مساله نیز نیازمند همکاری وزارت نفت است.
وی با اشــاره به اینکه صندوق برای نســل آینده است و نباید تمام منابع را اکنون 
مصرف کرد، اضافه کرد: باید با همان صراحت و اطمینانی که صندوق تسهیلات می دهد، 

بازپرداخت انجام شود تا جریان تأمین مالی تداوم داشته باشد.
غضنفری از برخورد شدید با سازمان ها، نهادها و نیروگاه هایی که مطالبات خود به 
صندوق را باز پرداخت نکرده اند خبر داد و گفت: بانک ها و نیروگاه هایی که بدهکارند 
مصادره می شوند.رئیس صندوق توسعه ملی خاطرنشان کرد: صندوق توسعه ملی سرمایه 

آیندگان است و نباید اجازه داد این سرمایه آسیب ببیند.

چنین طرح عظیمی که 
در نوع خود بزرگ ترین 

پروژه آبرسانی در تاریخ 
سیستان و بلوچستان 

به شمار می رود عاوه بر 
پیگیری های وزارت نیرو، 

سپاه پاسداران انقاب 
اسامی هم پادررکاب 

گذاشت تا با اجرای طرح 
جهاد آبرسانی بتواند آب 

آشامیدنی و سالم را به یک 
هزار و ۷۵۱ روستا برساند 
و مردمان تشنه این خطه 

که سال ها با معضل کم آبی 
و بی آبی دست وپنجه نرم 

کرده را سیراب کنند.

بزرگ ترین طرح آبرسانی شرق کشور در گرو اعتبارات

 پروژه جهاد آبرســانی وزارت نیرو، از جمله طرح های ملی و مهم در حوزه تأمین آب پایدار برای مناطق محروم به شــمار 
می آید که در ۳۱ استان کشور به اجرا در آمده است.»جهاد آبرسانی«، پروژه ای چهار ساله است که از ابتدای سال ۱۴۰۱ وارد 
فاز عملیاتی شد و پس از ۱۵ ماه مجموعاً حدود ۴۰ درصد پیشرفت داشته است.اجرای کامل این پروژه، می تواند علاوه بر تأمین 
آب ســالم روســتاها در کشور، بخش زیادی از مشکلات این مناطق را مرتفع ساخته و از مهاجرت هایی که به خاطر کم آبی به 

حاشیه شهرها در حال انجام است، جلوگیری کند.

 افزایش روستاهای هدف
در آخرین روزهای سال ۱۴۰۱ و در بررسی قانون بودجه، نمایندگان مجلس شورای اسلامی سازمان برنامه وبودجه را مکلف 
کردند در سال ۱۴۰۲ اعتبارات تأسیسات آبرسانی در روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور را بر اساس اعلام وزارت نیرو تأمین کنند.

اگرچه هدف گذاری ابتدایی طرح بزرگ جهاد آبرســانی برای ورود به ۱۰ هزار روســتای دارای تنش آبی بود، اما به دنبال 
سرعت بالای اجرای پروژه ها در سال اول اجرای این طرح و با نظر مثبت هیئت دولت، تعداد روستاهای هدف این پروژه به ۱۶ 

هزار روستا افزایش یافت.
در میان استان های ایران، سیستان و بلوچستان با هزار و ۷۵۱ روستا بیشترین تعداد روستاهای هدف را در قالب این طرح 

به خود اختصاص داده است.
به هرحال جهاد آبرسانی طرحی برای رساندن آب به روستاهایی است که یا فاقد آب سالم بهداشتی هستند یا نیازمند بازنگری 
در تأسیســات آبرســانی. طرحی که به وسعت روستاهای ایران برای رفع تشنگی آن ها تدوین و اجرا شده و در صورت تخصیص 
به موقع اعتبارات و عدم وجود مشکل در روند اجرا، پیش بینی می شود تا پایان دولت سیزدهم شاخص برخورداری از آب شرب 
روســتایی به ۸۰ درصد برســد.یکی از بزرگ ترین دغدغه ها در حال حاضر، تغییر اقلیم و کاهش نزولات آسمانی در استان های 

مختلف است که منجر به کاهش منابع تأمین آب سطحی و زیر زمینی شده است.
هر چند پیوسته تأکید می شود با رعایت مدیریت مصرف، همگام با اجرای پروژه های آبرسانی، می توان به مشکلات تأمین آب 

فائق آمد، اما نباید فراموش کرد که اگر کارها به موازات هم پیش نرود نمی توان به نتایج آن امیدوار بود.
روایت تنش آبی سیستان و بلوچستان قصه پر غصه ای است که خشکسالی و کم آبی بیش از دو دهه آن علاوه بر اینکه امان 
مردمانش را بریده و رس زمین هایشان را کشیده، اهالی این دیار را با ریزگردهای حاصل از بادهای ۱۲۰ روزه، دست وپنجه نرم 
کردن با بیماری های عفونی و تنفسی مواجه کرده است.خشک شدن دریاچه هامون سال هاست که به یک معضل مهم زیست محیطی 
برای منطقه و شاید دنیا تبدیل شده است و متأسفانه این روزها شرایط زندگی در سیستان و بلوچستان به دلیل تبعات ناشی 
از این خشکســالی بسیار سخت تر از گذشــته شده و مردمان این منطقه با معضلاتی همچون آلودگی هوا، بیماری های قلبی و 
ریوی، بیکاری، مهاجرت و حاشیه نشینی روبه رو هستند علاوه بر همه این مسائل کاهش میزان بارش ها و همچنین قطع شدن 

آب ورودی رودخانه هیرمند از سمت افغانستان مشکل بی آبی مردم این خطه را تشدید کرده است.
برای خروج از این وضعیت در طول ســال های اخیر نســخه های فراوانی توسط مسئولان و کارشناسان امر برای پیچیده شد 

که برخی از آنها در همان ابتدای امر با شکست مواجه شد و برخی نظیر آبرسانی سقایی با مشکلات 
فراوان هنوز انجام می شود.

اما میان تمامی این طرح ها با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و نگاه ویژه رئیس جمهور برای حل 
این معضل عزم ها جزم و اجرای طرح عظیم جهاد آبرســانی باقوت هر چه بیشــتر در دستور کار قرار 
گرفت و ضعف ها و کاستی های بر جامانده از دولت های قبل شتاب بیشتری برداشت تا کورسوی امید 

در دل مردم سیستان و بلوچستان روشن شود.
برای انجام چنین طرح عظیمی که در نوع خود بزرگ ترین پروژه آبرســانی در تاریخ سیســتان و 
بلوچستان به شمار می رود علاوه بر پیگیری های وزارت نیرو، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی هم پادررکاب 
گذاشت تا با اجرای طرح جهاد آبرسانی بتواند آب آشامیدنی و سالم را به یک هزار و ۷۵۱ روستا برساند 
و مردمان تشنه این خطه که سال ها با معضل کم آبی و بی آبی دست وپنجه نرم کرده را سیراب کنند.

 آبرسانی به روستاهای فاقد تأسیسات و رفع تنش آبی با اجرای طرح جهاد آبرسانی
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان گفت: در راستای اجرای منویات مقام معظم 
رهبری و به منظور رفع محرومیت و ارتقای شــاخص بهره مندی از آب شــرب در سطح کشور، جهاد 
آبرسانی بنا بر تأکید مقام عالی وزارت نیرو تشکیل شد تا در راستای آن روستاهای فاقد تأسیسات و 

یا دچار تنش آبی آبرسانی شوند.
علیرضا قاسمی، افزود: به منظور آبرسانی و رفع تنش آبی از تعداد یک هزار و ۷۵۱ روستا با جمعیت 
۵۵۴ هزار در سیســتان و بلوچســتان مطالعه و برای اجرای عملیات آبرسانی با مشارکت قرارگاه امام 
حســن مجتبی )ع( به مبلغ برآورد چهار هزار و ۸۳۰ میلیارد تومان انعقاد قرارداد شــده تا در مدت 

۳۰ ماه انجام شود.
وی با بیان اینکه در سیستان و بلوچستان نیروی زمینی سپاه قدس، نماینده قرارگاه بوده و عملیات 
اجرای طرح جهاد آبرسانی را برعهده گرفته است، ادامه داد: این طرح بزرگ ترین پروژه آبرسانی استان 
از لحاظ حجم عملیات و مبلغ برآورد محسوب می شود که اعتبار سال ۱۴۰۱ این پروژه حدود هزار و 

۱۰۰ میلیارد تومان از محل تهاتر نفت بود.
این مقام مسئول اظهار کرد: حجم عملیات اجرایی طرح محرومیت زدایی شامل تهیه، حمل و اجرای 
خطوط انتقال با انواع لوله به اقطار ۹۰ تا هزار و ۴۰۰ میلیمتر به طول هزار و ۵۵۱ کیلومتر، تهیه، حمل 
و اجرای شبکه توزیع با انواع لوله به اقطار ۷۵ تا ۴۰۰ میلیمتر به طول هزار و ۹۴۰ کیلومتر، احداث 
۱۱۷ باب مخازن بتن زمینی همراه با دیوارکشی به حجم کلی ۱۵ هزار و ۵۴۵۰ مترمکعب و احداث 

۵۰ باب ایستگاه پمپاژ با ظرفیت سه هزار و ۳۵۴ لیتر در ثانیه همراه دیوارکشی است.

 طرح های اولویت دار
به گفته وی، بر اساس برنامه ریزی انجام شده، مقرر شد آبرسانی به ۵۰۰ روستای سیستان و بلوچستان 
در قالب طرح جهاد آبرسانی با مشارکت گروه های جهادی و خیرین آبرسان اجرا شود که به این منظور 

تفاهم نامه برای ۱۲۵ روستا امضا و به شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور برای ابلاغ ارسال است.
قاسمی تصریح کرد: در اجرای طرح جهاد آبّرسانی، برخی از طرح ها دارای اولویت بودند که از جمله 
آنها می توان به مجتمع سیستان ۸۵ روستا شامل شبکه توزیع، خطوط انتقال آب خام و خطوط انتقال 
به زون های ۱ و ۲، مجتمع منزلاب ۴۸ روســتا شامل شبکه توزیع، خطوط انتقال، مخازن و ایستگاه 
پمپاژ، مجتمع چاه احمد ۳۵ روستا شامل خطوط انتقال، اتاقک سر چاهی و مخزن ذخیره، مجتمع 
حومه خاش ۸۳ روســتا شامل خطوط انتقال و شبکه توزیع، مجتمع دشت سراوان ۲۳ روستا شامل 
شبکه توزیع، مجتمع دامن ۲۷ روستا شامل خطوط انتقال و شبکه توزیع، مجتمع زیر مجموعه سد 
پیشین ۱۴۷ روستا شامل خطوط انتقال، مخازن ذخیره و شبکه های توزیع و مجتمع نکمبکان شش 

روستا شامل خطوط انتقال و شبکه توزیع اشاره کرد.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون برای تحقق طرح جهاد آبرسانی، اجرای خطوط انتقال و شبکه توزیع 
برای بیش از ۱۰۶ روستا، خرید هزار و ۳۰۰ کیلومتر لوله توسط قرارگاه، اجرای ۳۵۹ کیلومتر خطوط 
انتقال، اجرای ۸۲۱ کیلومتر شبکه توزیع و در مجموع هزار و ۱۷۱ کیلومتر لوله گذاری انجام شده است.

 ۵۹۹ روستای جدید در طرح ملی مجتمع های آبرسانی روستایی
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان گفت: طرح ملی آبرسانی روستایی برای این 
استان در سال ۱۳۹۴ با تعداد دو هزار و ۱۲۴ روستا ابلاغ و پیرو سفر وزیر نیرو مقرر شد به این طرح، 
۵۹۹ روستای فاقد بالای ۲۰ خانوار اضافه شود که جمعیت تحت پوشش روستاها، ۱۲۴ هزار نفر بر 
اساس آمار سال ۹۵ بوده و نیازمند حجم عملیاتی معادل دو هزار و ۶۵۸ کیلومتر خط انتقال و شبکه 
توزیع است.وی بیان کرد: بر اساس آخرین جلسه در ۲۷ شهریورماه سال جاری، فهرست ۵۹۹ روستا 
مورد تأیید شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور قرار گرفت، در این فهرست مجتمع های آبرسانی 
شــاخص از جمله مجتمع بم پشــت، آهوران، چاه رحمان سرجنگل، فنوج، شهری کور )مهرستان و 
ســرباز( و تعدادی از پروژه های تک روســتایی قرار دارند.قاسمی تأکید کرد: آبرسانی به هزار و ۷۵۱ 
روستای طرح محرومیت زدایی با جمعیت ۵۵۴ هزار نفر با تأثیر ۱۲ درصد، آبرسانی به ۵۰۰ روستای 
طرح خیرین آبرســان با جمعیت ۱۰۱ هزار نفر با تأثیر ســه درصد و آبرسانی به ۵۹۹ روستای جدید 
طرح ملی آبرسانی روستایی با جمعیت ۱۲۴ هزار نفر با تأثیر ۷.۵ درصد از دستاوردهای اجرای طرح 

جهاد آبرسانی در شاخص آب شرب روستایی است.
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ایستگاه های پمپاژ فاضلاب گناوه و دیلم استان بوشهر به سامانه تله متری تجهیز می شود
ابوالحسن عالی در تشریح این خبر اظهار داشت: پیش بینی شده سامانه تله متری ۱۰ درصد باقیمانده شبکه فاضلاب شهرهای گناوه و دیلم نیز پایان سال جاری محقق شود. وی بیان کرد: این طرح 

در راستای بهره برداری بهینه از تاسیسات شبکه اجرایی شده که اعتبار آن ۵۰ میلیارد ریال است.
 عالی ادامه داد: روند احداث شبکه فاضلاب در گناوه و دیلم سرعت خوبی دارد به نحوی که اکنون ۹۰ درصد این شهرها در پوشش شبکه فاضلاب قرار دارد. وی یادآور شد: در بوشهر نیز فاز دوم 
احداث شبکه فاضلاب در محلات جنوبی بزودی پس از انتخاب سرمایه گذار وارد فاز عملیاتی می شود. عالی اضافه کرد: طرح فاضلاب محلات جنوبی شهر بوشهر در مجموع با ۱۵ هزار میلیارد ریال 

اجرا می شود که فاز نخست آن در هفته دولت عملیاتی شده است.

ایستگاه های پمپاژ فاضلاب 
گناوه و دیلم استان بوشهر 
به سامانه تله متری تجهیز 

می شود 

ایران زمین  

محمد بهرامی      |             وزیر کشور با اشاره به اهمیت احیای خلیج گرگان در توسعه پایدار گلستان گفت: وزارت کشور هزینه ۱۵۰ میلیارد ریالی خرید دستگاه لایروب 
دائمی برای این پهنه آبی را پرداخت می کند.

کمک وزارت کشور به نجات خلیج گرگان 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/07/29
شماره : 1507

، احمد وحیدی در کارگروه احیا و علاج بخشــی خلیج گرگان در اســکله 
بندرترکمن، اظهار کرد: باید یک دســتگاه لایروب بصورت همیشگی در حوزه 
خلیج گرگان فعالیت کند و به همین دلیل وزارت کشــور هزینه خرید دستگاه 

لایروب خلیج گرگان را تامین خواهد کرد.
وی بیان کرد: مطالعات طرح پمپاژ آب به خلیج گرگان باید هرچه ســریعتر 

انجام شده و این پروژه وارد فاز اجرایی شود.
وزیر کشور تاکید کرد: اجرای مطالعه دقیق احیای خلیج گرگان سبب تضمین 

آینده پایدار این پهنه آبی خواهد شد.
وحیدی در خصوص طرح لایروبی رودخانه های گلستان گفت: برای لایروبی 
۳۰۰ کیلومتر از رودخانه های این استان وزارت کشور ۵۰۰ میلیارد ریال پرداخت 
خواهد کرد.وی تاکید کرد: وزارت کشور پشتیبانی مالی می کند ولی دستگاه ها 

باید کار جهادی را انجام دهند.
بازدیــد و افتتاح متمرکز فاز اول طرح های لایروبی قرارگاه شــهید لولایی و 
لایروبی خلیج گرگان، دیدار با آیت الله سیدکاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در 
گلستان، افتتاح طرح های مزرعه نمونه، بازدید از قرارگاه مردمی تحول اجتماعی، 
بازدید از دبیرخانه ستاد انتخابات گلستان و برگزاری جلسه با مسئولان استان از 

جمله برنامه های وزیر کشور در سفر یک روزه به گلستان است.
خلیج گرگان از لحاظ موقعیت جغرافیایی در جنوب شــرقی دریای خزر و 
حوزه شهرستان های بندرترکمن، بندرگز، نوکنده و بهشهر از ۶۰ کیلومتر طول 
و حداکثر ۱۲ کیلومتر عرض برخوردار بوده و دارای امتداد شرقی - غربی است.

خلیج گرگان یکی از بزرگترین مخازن آب شیرین متصل به دریای خزر نیز 
هست و تداوم زندگی بسیاری از جانداران در بزرگ ترین دریاچه زمین به اتصال 
آن با دریا وابســته است.این پهنه سال هاســت که گرفتار چالش هایی از جمله 
کمبود آب برای تجدید حیات آبزیان، شکار بی رویه، لایروبی نکردن کانال های 
آبرســان، افزایش تعداد آببندان و مزارع پرورش ماهی در بالا دست شده و این 
عوامل بر بحرانی شــدن شرایط منطقه افزوده و ضرورت تلاش برای حل آن را 
جدی تر کرده است.ثبت خلیج گرگان در سال ۱۳۵۴ به همراه تالاب میانکاله 
و لپو زاغمرز در اســتان مازندران به  عنوان نخستین مجموعه تالاب بین المللی 
جهان در فهرســت تالاب های کنوانسیون رامسر ثابت کرد این خلیج و نواحی 
اطراف آن یک مجموعه ارزشمند زیست  محیطی است که علاوه بر حفظ چرخه 

زیست دریای خزر در معیشت جوامع محلی اثرگذاری مستقیم دارد.

  یک میلیون گردشگر از کندوان دیدن 
کردند

 مدیــرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری آذربایجان شــرقی اعلام کرد: امسال 
تاکنون بیش از ۶۰ هزار گردشــگر خارجی و یک 
میلیون گردشگر داخلی از کندوان بازدید کردند.

اداره و توسعه کشور جز با حضور مردم امکان پذیر نیست
 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: اداره و توسعه کشور جز با حضور مردم امکان پذیر 
نیست و حضور مردم و مردمی سازی در همه عرصه ها به خصوص سلامت عامل توسعه 
و پیشرفت کشور است. محمد باقر قالیباف روز پنجشنبه در دومین همایش ملی تجلیل 
از خیرین سلامت در مشهد افزود: خیران در حوزه های سلامت، آموزش، اشتغال و کار 

و خانواده برای جامعه بسیار مهم و برجسته هستند.
قالیبــاف افزود: حضور خیران و نیروهای مردمی در تجهیز بهداری رزمی در دوران 
دفاع مقدس و رسیدگی به مجروحان در پشت جبهه مهمتر از مهمات جنگی بود، در 
دوران کرونا نیز دوباره خیران و امدادگران به میدان آمدند و در روزهایی که حتی برای 
تامین ماسک مشکل داشتیم به سرعت و با کمک آنها از تولید واکسن تا تامین تجهیزات 
پیشــرفتهای زیادی حاصل کردیم.رییس مجلس شورای اسلامی گفت: این پیشرفت 

نتیجه همکاری خوب خیران سلامت و کادر درمان بود از این رو خیران سلامت شایسته 
قدردانی هستند و امروز در عرصه هایی دچار چالش هستیم که فرصت حضور مردم در 
آن عرصه ها فراهم نشده و متاسفانه گاهی مانع گذاری برای حضور مردم نیز شده است.

قالیباف افزود: توزیع صحیح فرصت ها، عدالت محوری و کاهش آسیبهای اجتماعی 
مستلزم انسجام و حضور مردم در همه بخشهای مدیریتی حتی در بخشهای مرتبط با 
تجهیزات نظامی و نیروهای مسلح است.وی اظهار کرد: باید از ظرفیت مردمی که چونان 
اقیانوسی خروشان است استفاده کرد و به الگویی در نحوه حکمرانی و مردمی سازی دست 
یافت و با مدیریت دانش حضور مردم و خیران را در مجموعه به شکل سیستمی تعریف 
کرد.او با تاکید بر خصوصی سازی ادامه داد: در کنار خصوصی سازی نگاه مشارکتی به 
خیران بسیار کارساز است و مشارکت خیران برخی از مضرات خصوصی سازی را ندارد.

رییس مجلس شــورای اســلامی گفت: اســتفاده از ظرفیت حداکثری خیران به 
قانونگذاری نیز نیاز دارد که مجلس به این حوزه هم ورود کرده است و به عنوان نمونه بنا 
به نیاز و براساس طرح جامع و آمایش حوزه سلامت از ظرفیت خیران استفاده می شود.

قالیباف افزود: اولویتهای مکانی برای ســاخت مراکز درمانی توسط خیران مشخص 
می شود و چنانچه این اولویت مورد توجه باشد تلاش می کنیم با استفاده از درآمدهای 
مالیاتی به این طرح ها برای تکمیل ســرعت دهیم تا کار به شــکل مشارکت مردم و 

دولت به نتیجه برسد.
وی با بیان این که امروز در حوزه پزشکی حرف برای گفتن در دنیا داریم اظهار کرد: 
در حوزه پزشــکی ظرفیتهای زیادی در بخش دانش بنیان برای سرمایه گذاری وجود 

دارد که خیران در این بخشها نیز می توانند به نیروهای جوان و فعال کمک کنند.
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باشگاه الهلال برای پر کردن جای خالی نیمار که رباط صلیبی پاره کرد روی نام مسی دست گذاشته است.
 به نقل از سعودی اسپورت، نیمار خرید بزرگ و گران قیمت الهلال در فصل نقل و انتقالات تابستانی بود.این بازیکن برزیلی که بارها درباره آسیب دیدگی های زیاد او هشدار داده شد فصل را 

کاملا از دست داد تا خرید ناکامی برای الهلال لقب گیرد.نیمار در دیدار تیم ملی فوتبال برزیل برابر اروگوئه در انتخابی جام جهانی رباط صلیبی پاره کرد تا کل فصل را از دست دهد.
الهلال قصد دارد که جایگزین شایسته ای را برای نیمار  انتخاب کند و او کسی جز لیونل مسی نیست. باتوجه به اینکه مسی تا چهار ماه دیگر در هیچ رقابتی رسمی با پیراهن اینترمیامی به 

میدان نخواهد رفت الهلال قصد دارد که این بازیکن را به صورت قرضی جذب کند تا او را جایگزین نیمار کند.
روزنامه سعودی اسپورت نوشت که باشگاه الهلال هیچ مشکلی قانونی و مالی برای جایگزین کردن مسی به جای نیمار در فهرست خود ندارد و این باعث شده تا احتمال حضور این فوق ستاره 

آرژانتینی زیاد باشد.

 مسی جایگزین نیمار
 در الهلال!

  حمایت باشــگاه اســتقلال از مردم 
فلسطین

 سه شنبه شب جنایات رژیم غاصب و منحوس 
صهیونیستی علیه مردم مظلوم و بی گناه فلسطین، 
خشــم جهانی را به همراه داشــته است. پس از 
بمباران یک بیمارستان در غزه و مرگ صدها فرد 
بی گناه، باشگاه اســتقلال نسبت به این موضوع 
واکنش نشــان داد و بیانیــه ای را صادر کرد. در 
متن این اطلاعیه آمده است: »حمله رژیم موقت 
صهیونیستی به بیمارستانی در غزه، بار دیگر چهره 
ضد انسانی این رژیم را به جهانیان نشان داد. باشگاه 
استقلال ضمن محکوم کردن این جنایت صورت 
گرفته از سوی این رژیم جعلی، همبستگی خود 

را با مردم غزه اعلام می کند.«
 

 انتقاد پیشکسوت اســتقلال از دفاع 
تیم ملی

 علی لطیفی بازیکن سابق استقلال در پاسخ 
به این ســؤال که آیا تیــم ملی در جام ملت های 
آسیا موفقیتی به دست خواهد آورد، گفت: »تیم 
ملی پتانســیل و بازیکنان خوبی دارد و باید برای 
هماهنگی بازیکنان و هارمونی تیمی، مســابقات 
تدارکاتی ســطح بــالا و بزرگ مهیا شــود تا در 
رقابت های مهمی مثل جام ملت ها نتیجه بگیرد. 
وقتی تیم ملی در فیفادی با چند تیم درجه ۲و۳ 
بازی دوستانه داشت، ژاپن تیم های عنوان دار و قدر 
دنیا را با اختلاف گل شکست داد، پس نباید انتظار 
داشته باشیم که ژاپنی ها در جام ملت ها قهرمان 
نشوند. تیم ملی برای نتیجه گرفتن باید همه مسائل 
را رعایت کند و از تیم های رو به رشد الگوبرداری 
داشته باشد.« پیشکسوت فوتبال در مورد ضعف 
اصلی تیم ملی در مســابقات تدارکاتی گفت: »با 
اینکــه تیم ملی ایران با تیم های درجه ۲و۳ بازی 
کرد اما در خط دفاعی بسیار ضعیف و شکننده عمل 
کــرد و نفرات خط دفاعی ۴ نفره تیم مان متزلزل 
بودند. حتی به این تیم های ضعیف نیز موقعیت 
گل دادیم و مهاجمان شان با دروازه بان  ما تک به 
تک شده اند. باید امیر قلعه نویی خط دفاعی تیم را 
برای رقابت های جام ملت های آسیا ترمیم کند.«

  استقلالی ها پاداش گرفتند
بازیکنان تیم اســتقلال دیروز پاداش یک برد 
خانگی را دریافت کردند. شــاگردان جواد نکونام 
در هفته چهارم لیگ برتر و در ورزشگاه آزادی به 
مصاف استقلال خوزستان رفتند و با نتیجه یک 
بر صفر به پیروزی رسیدند. به همین خاطردیروز، 
پاداش این برد به حساب آبی های تهران واریز شد. 
استقلال تاکنون از پنج بازی خود توانسته چهار برد 
به دست آورد و صدرنشین مسابقات لیگ برتر شود. 
نکونام امیدوار است با شکست تیم فکری بتواند برد 
پنجم خود را نیز به دست آورده و همچنان به همراه 
استقلال صدرنشین باشد. استقلال در هفته ششم 
لیــگ برتر، روز جمعه ۲8 مهر میزبان تیم هوادار 
خواهد بود و این دیدار از ساعت 18 آغاز می شود. 

  درخواست 30 میلیاردی از بورس
هیأت مدیره با پیشــنهاد مدیرعامل باشــگاه 
بــرای دریافت فوری پول از ســازمان خصوصی 
ســازی جلســه ای را با مســئولان این سازمان 
برگزار کرد که محمد پولادگر معاون وزیر ورزش 
نیز در آن حضور داشــت. درویش در نشســت با 
ســازمان خصوصی سازی با اشــاره به مشکلات 
مالی جاری خواهــان دریافت ۳۰ میلیارد تومان 
از محل انباشــته حاصل از فــروش عرضه اولیه 
سهام باشــگاه شد. سرخ پوشــان در حالی برای 
 برداشــت پول حاصــل از فروش ســهام چنین 
قصدی دارند که بدهی های سنگینی را بابت دریافت 
وام های بانکی در دوران مدیرعاملی رضا درویش 

بجا گذاشته اند.

»تیم ملی در خط دفاعی 
نیاز به کار بیشتری دارد 

چرا که خط دفاعی ما هنوز 
در سمت چپ یکسری 

مشکلاتی دارد.

 بازی با قطر فریب مان ندهد

ورزش 

سعید جمشیدیان    | تورنمنت اردن برای تیم ملی فوتبال کشورمان به پایان رسید و شاگردان امیر قلعه نویی این فیفادی را با قهرمانی به پایان 
رساندند. ملی پوشان کشورمان سه شنبه شب در دیدار فینال با قطر با 4 گل پیروز شدند و نشان دادند که تیم ملی در آستانه حضور در جام ملت های 

آسیا شرایط خوبی دارد.
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 ایــن موضــوع امیــدواری هــواداران تیــم ملــی را برای کســب نتایــج خوب در جــام ملت هــا بیش از پیــش کرد.
مجید جلالی، کارشناس فوتبال کشورمان می گوید: »خاصیت بازی های دوستانه این است که تیم هر چقدر بیشتر بازی کند 

به شناخت بیشتری می رسد.
 در واقــع می تــوان بــا بازی های بیشــتر تحلیل بهتری از تیم ملی داشــته باشــیم. خیلی ها نســبت بــه حضور تیم 
ملــی در تورنمنــت اردن انتقــاد داشــتند، در صورتــی که ما نمی توانیــم همانند ژاپن بــا تیم های درجه یــک دنیا بازی 
 کنیــم، پــس قطعاً حضــور در چنین تورنمنت هــا و بازی های دوســتانه با تیم های عربــی می تواند برای ما مؤثر باشــد.«

او صحبت های خود را اینگونه ادامه می دهد: »تیم ملی در خطوط مختلف عملکرد متفاوتی داشت و یکی از مواردی که می توان 

رحمتی دومین  اخراجی لیگ  ؟
شش بازی، پنج امتیاز. این آماری نیست که هواداران نساجی را راضی و دلگرم به 
آینده کند. این تیم مثل ملوان، صنعت نفت آبادان و تراکتور نباید در خانه ببازد. اما 
این اتفاق برای رحمتی و شاگردانش افتاد و آنها تاب شکست خانگی مقابل آلومینیوم 

اراک را نداشته و علیه سرمربی شان شعار دادند.
اما او آنقدر تجربه دارد که با قبول مســئولیت شکست و مقصر دانستن خودش تا 
حدودی فضا را آرام کند: »مقصر همه اتفاقاتی که تا الان افتاده من هستم و هیچ کس 
دیگری مقصر نیســت و همه آن را برعهده می گیرم. اندکی از بازیکنان تیمم ناراحت 
هســتم، دوســت دارم خیلی بیشتر تمرکز داشته باشند و به نکاتی که در طول هفته 
گفته می شود، توجه کنند. مطمئن باشید منِ مهدی رحمتی تیم نساجی را یا درست 
می کنم یا باز هم درســتش می کنم. به شــما قول می دهم و نگران هیچ چیز نباشید. 
در آینــده خیلی روزهای بهتری را کنار هم تجربــه خواهیم کرد.« رحمتی از آینده 
بــا امیدواری صحبت می کند اما زمانــش را نمی گوید. او حالا رخ به رخ با هواداران و 
خبرنگاران قائمشــهری می شنود که از شکل بازی تیمش رضایت ندارند: »اول به من 
بگویید که مردم قائمشــهر چه فوتبالی را دوست دارند؟ تیمی که از شاکله پارسالش 
فقط دو یا سه بازیکن امسال بازی می کنند زمان بر است تا شما عقاید و چیزهایی را 
که در ذهن تان هســت، در تیم پیاده کنید. دوســت ندارم درباره تیمم صحبت کنم، 
چون اگر صحبت کنم بالانس تیم به هم می خورد. تمام مشکلات برعهده من است و 
مقصر اتفاقات گذشته من هستم. مطمئن باشید همه چیز درست می شود و نساجی به 
روزهای خوبش برمی گردد. ما یک هدف گذاری برای خودمان داریم و رتبه تک رقمی را 
تا دو سه هفته آینده به دست می آوریم و جایگاه مان را استحکام می بخشیم.« اما چرا 
در آلومینیوم این طور نشــد: »شاکله تیم آلومینیوم به هم نخورده است. سمت راست 
این تیم که همان بازیکنان هستند و در سمت چپ هم مجتبی حسینی بازیکنش را 
از پیکان آورده اســت. من دوســت ندارم درباره تیم های دیگر صحبت کنم. گفتم که 
همه چیز تقصیر من اســت و از من انتقاد کنید. مــن جبران خواهم کرد.« هواداران 

نساجی اما از خرید بازیکن خارجی شان هم رضایت ندارند: »نساجی سال گذشته یک 
مهاجم خارجی داشت که یک گل هم نزد، اما علی عباس در شش بازی یک گل زده 
است. بازیکن خارجی تا شرایطش درست شود و بتواند کار کند، زمان می برد. ما سال 
گذشته زاپاتا را آوردیم که بازیکن خوبی بود. او هم از هفته دهم راه افتاد. ما پارسال تا 
هفته ششم پنج امتیاز داشتیم، چون همین اتفاقات اینجا در اراک هم رقم خورده بود. 
اینجا شرایط سخت تر است و در دوگانگی ماندیم که هم در آسیا بازی می کنیم و هم 
در لیگ و بازیکن هم کم داریم. ما همین بازیکنان را داریم و شما باید از تیم حمایت 
کنید و ما آنها را توجیه کنیم که بدانند کجا بازی می کنند. مگر می شود تیمی که ۲1 
بازیکنش تغییر می کند با یک پنجره نقل وانتقالاتی برود برای قهرمانی؟! الان شــش 
هفته گذشته و اتفاقی نیفتاده است.«رحمتی در حالی برای خودش زمان می خرد که 
باشگاه دوطرفه صحبت می کند. صادق درودگر مدیرعامل نساجی حق را به هواداران 
تیمش می دهد و از طرف دیگر از رحمتی هم حمایت می کند: »ایمان دارم می توانیم 
به سرعت به شرایط فنی خوب قبلی بازگردیم و هیچ مانعی برای تک رقمی شدن در 

جدول مسابقات نداریم . در ۲ مسابقه اخیر فرصت های زیادی را از دست داده ایم و در 
۳ بازی، ۳ اشــتباه عجیب فردی داشــتیم که بسیار برایم دردآور بود. مهدی رحمتی 
بازیکن بزرگی بوده و مربی بسیار خوبی هم هست. خودش می داند زمانی در استادیوم 
بــه بزرگانی مثل پرویز دهداری که معلم اخلاق فوتبال ایران بود، فشــار آوردند. به 
علــی پروین و زنده یاد ناصر حجازی هم به دلیل نتیجه حمله شــد اما آنها حرفه ای 
رفتار کردند. رحمتی هم حرفه ای رفتار کرد. باید کارمان را انجام بدهیم تا در نهایت 
هواداران خوشــحال باشند. همان طور که در شــادی ها روی دوش هواداران هستیم، 
باید بدانیم گاهی شرایط برای هواداران سخت می شود. اساساً توهین نباید باشد ولی 
اعتراض هوادار طبیعی است.« او حتی از رسانه ای شدن استعفای دستیار رحمتی بدون 
هماهنگی با باشــگاه دلخور اســت: »فاضلی مربی باتجربه ای است که پیش از این در 
نساجی سرمربیگری کرده است. نمی دانم چرا استعفای خود را در یک مصاحبه اعلام 
کرده و اگر قرار بود چنین کاری انجام بدهد، باید نامه اســتعفا را به ما می داد. ضمن 
اینکه دیروز هم به محل تمرین نرفته است . این رفتار غیرحرفه ای شایسته خودش و 

باشگاه بزرگ نساجی نیست. 
یکی از مفاد قرارداد ما با بازیکنان و اعضای کادرفنی این است که همه باید مطابق 
چهارچوب باشگاه مصاحبه کنند. اگر کسی بخواهد به خاطر ناراحتی هواداران استعفا 
بدهد و بگوید مدیریت باید نسبت به این اتفاق موضع بگیرد، درست نیست و به هیچ 
وجه مدیریت چنین موضعی علیه هواداران نمی گیرد. طرفدار نساجی یک روز خوشحال 
اســت و یک روز هم ناراحت می شــود که ممکن است رفتارش تغییر کند. ما باید با 
نتایج خوب مان هواداران را خوشــحال کنیم و از خوشحالی آنها خوشحال باشیم و از 
ناراحتی شان ناراحت.«حالا رحمتی در چنین شرایطی باید هم نقاط ضعف تیمش را 
برطرف کرده هم اینکه آنها را به لحاظ روحی آماده کند. آنها براســاس برنامه بازی ها 
باید به ترتیب رودرروی سپاهان، تراکتور، ذوب آهن و پرسپولیس قرار گیرند. رحمتی 

برای تداوم فعالیتش در نساجی کار راحتی ندارد.

در مورد آن صحبت کرد، عملکرد خط دفاعی تیم ملی اســت. تیم ما در بازی اول در این خط 
به هیچ وجه عملکرد خوبی نداشت و بارها به مهاجمان حریف فرصت داد تا از خط دفاعی عبور 
کنند اما در فینال این ضعف برطرف شــد و تیم ملی فوق العاده بود و مدافعان تیم ملی اجازه 

خودنمایی به بازیکنان قطر را ندادند. 
 در واقــع خــط دفاعــی تیــم ملی در ایــن دو بــازی دو روی کامــلًا متفاوت داشــت.«

این کارشــناس فوتبال کشورمان می افزاید: »تیم ملی در خط دفاعی نیاز به کار بیشتری دارد 
چرا که خط دفاعی ما هنوز در سمت چپ یکسری مشکلاتی دارد که باید این مشکلات تا پیش 

از آغاز جام ملت ها برطرف شود.
 یکــی از ضعف های تیم ملی را در زوج ســازی می دانم چرا که تیم مــا در انتخاب بازیکن 
در دفــاع مرکــزی نیاز به کار بیشــتری دارد و در واقع باید خود قلعه نویــی با توجه به اینکه 
 از نزدیــک بازیکنــان را زیــر نظــر دارد، به یــک زوج خوب برســد و ایــن زوج را در مرکز

 دفاعی بازی دهد.
 در واقع این موضوع باید اولویت اصلی قلعه نویی باشــد چرا که دفاع مرکزی منطقه بســیار 
 حساسی است و در صورتی که یک تیم در این منطقه ضعف داشته باشد، به راحتی ضربه می خورد.«

جلالــی با اشــاره به این موضوع که تفاوت هــای زیادی بین ۲ بازی تیم ملــی با اردن و قطر 
وجود داشــت، می گوید: »بازی با قطر برای ما می تواند هم امیدوار کننده باشــد هم فریبنده 
چــرا که می توانیم امیدوار باشــیم تیم ملی با این عملکــرد در جام ملت ها حضور یابد و با این 
 ســبک حریفان خود را شکســت دهد یا می توانیم فریب بخوریم و بــازی دیگری از تیم ملی 

در جام ملت ها ببینیم.
  در واقع این سؤال برای ما پیش می آید که سبک بازی تیم ملی با قطر می تواند ثبات داشته باشد یا خیر؟«

او در خصوص رقبای تیم ملی در جام ملت ها بیان می کند: »ما باید خودمان را با تیم های ژاپن، 
کره جنوبی، عربستان و استرالیا مقایسه کنیم و به این موضوع برسیم که آیا این تیم ها می توانند 

ما را اذیت کنند یا خیر؟
 ما نیاز به بازی های تدارکاتی بیشتری داریم و باید تلاش مان را بکنیم تا با تیم های قدرتمند 
بازی کنیم و در واقع با بازی با این تیم ها عیار خودمان را بسنجیم. اینکه ژاپن توانسته در دیدارهای 
 تدارکاتی تیم های درجه یک دنیا را شکست دهد، دلیل نمی شود که قهرمان جام ملت ها شود.«

جلالی در ادامه در خصوص پیشرفت ژاپنی ها اینگونه صحبت می کند: »ژاپن تیم بسیار خوب و 
خطرناکی است و آنها در تورنمنت های مختلف نشان داده اند که حتی می توانند مقابل تیم های 

درجه یک دنیا هم به نتیجه مطلوب برسند اما ما نباید ژاپن را در حد برزیل بدانیم. 
ژاپنی هــا وارد مرحله ای از پیشــرفت شــده اند و آنها یک تیم کامل هســتند که مســیر 
پیشــرفت خــود را ادامه می دهند. ایــن احتمال وجــود دارد که در صورت ادامه پیشــرفت 
 ژاپنی هــا و درجــا زدن مــا، ایــن تیــم در آینده نه چنــدان دور دســت نیافتنی شــود.«

این کارشناس فوتبال در پایان در خصوص شرایط روحی – روانی تیم ملی می گوید: »علاوه بر 
کیفیت متفاوت ۲ بازی تیم ملی در این تورنمنت، دیدار تیم ما با قطر از نظر روحی – روانی به 

هیچ وجه قابل قیاس به بازی با اردن نبود.
 تیم ملی در بازی با قطر کاملًا متحد و آماده نشان داد. ما باید برای رسیدن به شرایط خوب 
روحی - روانی در جام ملت ها برنامه خاصی داشته باشیم تا تیم ملی از این نظر به پیک خودش 
برسد. به هر حال قهرمانی در تورنمنت قطر از نظر روحی تأثیرات مثبتی برای تیم ملی دارد و 

می تواند روحیه بازیکنان را بالاتر ببرد.«

 امیری و سرلک با هم برمی گردند
وحید امیری و میلاد سرلک دو بازیکن ملی پوش پرسپولیس دو بازیکن مصدوم دیگر تیم به حساب می آیند. امیری در مصاف مقابل النصر مصدوم شد و یک ماه از دوران آسیب دیدنش می گذرد اما میلاد سرلک حدود 1۰ روز قبل مقابل گل گهر آسیب دید.از اردوی 
پرسپولیس خبر می رسد مصدومیت هر دو بازیکن از ناحیه همسترینگ اما با درجه متفاوتی است ولی احتمالاً هر دو نفر با هم به تمرین گروهی باز خواهند گشت. با این وجود به احتمال بسیار زیاد هر دو بازیکن در دو دیدار بعدی تیم شان غایب خواهند بود و غیر از بازی 

پنجشنبه شب مقابل پیکان دیدار سه شنبه هفته آینده آسیایی خود مقابل استقلال تاجیکستان را نیز از دست می دهند.
 با این شرایط کادر فنی پرسپولیس باید امیدوار باشد که این دو هافبک شاخص و تأثیرگذار خود را در دیدار خارج از خانه هفته هشتم لیگ برتر مقابل ملوان در اختیار داشته باشد.
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یک کلاه جدید که شبیه به کلاه شنا است، 
می تواند سکته مغزی را شناسایی کند و تشخیص 
زودهنــگام را ممکن می کنــد و به بیمار امکان 
می دهد درمان مناسب را سریع تر دریافت کند و 

بدین ترتیب جان انسان ها را نجات دهد.
 به نقل از نیو اطلس، دانشمندان در آمستردام 
هلند یک کلاه مخصوص شناسایی امواج مغزی 
شبیه به کلاه شنا ساخته اند که می تواند سکته 
مغزی را در همان آمبولانس تشخیص دهد. این 
کلاه به تشخیص زودهنگام کمک می کند و به 
بیمار امکان می دهد درمان مناســب را سریع تر 

دریافت کند.
 UMC دانشمندان مرکز پزشــکی آمستردام
توضیح دادند این کلاه کــه StrokePointer نام 
دارد، امکان انجام الکتروانسفالوگرام)EEG( یا نوار 
مغزی را فراهم می کند که مانند آزمایش امواج 
مغزی اســت. این آزمایش نشان می دهد که آیا 
ســکته مغزی وجود دارد یا خیر. سکته مغزی 
زمانــی رخ می دهد که بافت هــای مغز به دلیل 
انسداد خون رسانی به آن قسمت از مغز، اکسیژن 

کافی دریافت نمی کنند.
این ترسناک اســت، زیرا سلول های مغز در 
عرض چند دقیقه شــروع به مــردن می کنند. 
بنابراین درمان ســریع بــرای نجات جان بیمار 

بسیار مهم است.
ســکته مغزی یا اصطلاح دقیق آن حوادث 
مغزی - عروقی نوعی اختلال نورولوژیک ناگهانی 
است که در اثر اختلال خون رسانی به ناحیه ای از 

بافت مغز رخ می دهد.
به بیان دیگر اگر خون رسانی به قسمتی از مغز 
دچار اختلال شــود و متوقف گردد، این قسمت 
از مغز دیگــر نمی تواند عملکرد طبیعی خود را 
داشــته باشــد. این وضعیت را اصطلاحاً سکته 

مغزی می نامند. 

کلاهی که می تواند سکته 
مغزی را شناسایی کند

 تشدید درگیری ها 
به سود طلا

عاطفه دهقانی     | هونگچی L5 به عنوان یک خودرو لوکس چینی با قیمت 
 Hongqi L5 نجومی 680 هزار دلار روانه بازار شــد. در ادامه با مشخصات

آشنا می شویم.
هونگچی که یکی از زیرمجموعه های گروه فاو چین محسوب می شود، محصولات خود 
را در ســه سری شامل سری H )محصولات متوسط و رو به بالا(، سری Q )محصولات ویژه 
 L لوکس ترین محصولات( روانه بازار می کند. همچنین سری( L و سری )مشتریان ثروتمند

به شکل ویژه برای مقامات دولتی نیز به تولید می رسند.
 L شرکت هونگجی که به تازگی موفق به دریافت مجوز تولید جدیدترین محصول از سری
خود یعنی هونگچی L5 شده، اکنون آن را با قیمت پایه 680 هزار دلار روانه بازار کرده است. 
این خودرو در سطح خودروهای لوکس چون رولزرویس و میباخ قرار داشته و به همین دلیل 
میلیاردرهای چینی می توانند آن را خریداری کنند. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو 

سایت گجت نیوز با مشخصات و امکانات هونگچی L5 آشنا می شویم.
هونگچی L5 در قالب یک سدان لوکس با ظاهری متفاوت طراحی شده است. در نمای 

جلوی این خودرو شاهد جلوپنجره مستطیلی بزرگ و چراغ های جلوی دایره ای شکل هستیم 
که طراحان با الهام از لیموزین دولتی هونگچی CA770 این بخش را طراحی کردند. لوگوی 
هونگچی با نواری قرمز رنگ نیز در بالای کاپوت به چشم می خورد. طراحان برای نمای عقب 
نیز چراغ های عمودی با طراحی کلاســتیک به همراه تریم کرومی متعدد روی در صندوق 

عقب را در نظر گرفتند.
همچنین رینگ های 21 اینچی با لاســتیک های 275 توانستند نمای کناری را جذاب تر 
کنند. طول این سدان لوکس به 5980 میلی متر، عرض آن 2090 میلی متر، ارتفاع آن 1710 
میلی متر و فاصله محوری آن نیز به 3730 میلی متر می رسد که چنین ارقامی نشان می دهد 
این خودرو از مرسدس میباخ S کلاس حدود 411 میلی متر کشیده تر بوده و یک خودروی 

بسیار جادار به شمار می رود. البته این خودرو فقط می تواند 4 نفر را در خود جای دهد.
هونگچی L5 به همان موتور 4 لیتری V8 شاســی بلند هونگچی LS7 مجهز شــده که 
می تواند قدرتی برابر با 387 اســب بخار را به تولید برساند. حداکثر سرعت این خودرو نیز 

220 کیلومتر بر ساعت خواهد بود.

در پی تشدید درگیری های اسرائیل و حماس و افزایش 
تقاضا برای پناهگاه امن، بهای طلا امروز به طور چشمگیری 
افزایش یافت. به نقل از اینوســتینگ، قیمت طلا در روز 
چهارشنبه به طور چشمگیری افزایش یافت و به بالاترین 
حد یک ماهه ی خود نزدیک شــد. هر اونس طلا با 0.8 
درصد افزایش به 1937.80 دلار رسید، در حالی که قیمت 
طلای منقضی شــده در دسامبر با 0.8 درصد افزایش، به 
1950.65 دلار در هر اونس رسید. هر دو ابزار نزدیک به 
بالاترین سطح یک ماهه بودند.آنچه در این بین، به افزایش 
بهای فلز زرد کمک شایان توجهی کرد، تشدید بالقوه ی 
درگیری اسرائیل و حماس بود که باعث افزایش تقاضا برای 
پناهگاه امن شد. چرا که پیرو بمباران بیمارستانی در غزه، 
این نگرانی ها در بازار شکل گرفت که درگیری ها ممکن 
اســت به دیگر کشورهای عربی کشیده شود و ناآرامی ها 
مناطق وسیع تری از خاورمیانه را در بر بگیرد.تحقق این 
تصور کافی بود که تقاضای سرمایه گذاران برای پناهگاه های 
امن، جان تازه ای بگیرد و به این ترتیب، طلا پس از این 
حرکت، شاهد جریان های ورودی قوی شد.البته در هفته ای 
که گذشت، طلا افزایش 5 درصدی را تجربه کرد؛ گفتنی 
است طی این مدت، ناآرامی ها و افزایش نگرانی  پیرامون 
تشــدید جنگ اسرائیل و حماس، کمک قابل توجهی به 
افزایش قیمت طلا کرد و این امر، به همان سناریوی افزایش 
تقاضا برای پناهگاه های امن سنتی برمی گردد. با این حال، 
میزان تقاضا در جلسات اخیر در بحبوحه ی نگرانی ها از 
افزایش نرخ های بهره در ایالات متحده، تا حدودی کاهش 
یافت.و در ادامه ی راه، تمرکز این هفته بر روی آمار و ارقام 
شاخص های اقتصادی ایالات متحده و مقامات فدرال رزرو، 
به ویژه سخنرانی جروم پاول، در روز پنج شنبه، خواهد بود. 
بدیهی است هرگونه سیگنالی که حکایت از جنگ طلبی از 
سوی پاول را داشته باشد، با توجه به افزایش اخیر تورم، در 
راس توجه قرار خواهد گرفت.و اما در بین فلزات صنعتی، 
قیمت مس در روز چهارشنبه پس از انتشار آماری مبنی 
بر رشد اقتصادی فراتر از انتظار چین در سه ماهه ی سوم، 

به طور چشمگیری افزایش یافت. 

شرایط فروش پراید وانت 151 
در مهر 1402

شرایط فروش پراید وانت 151 در مهر 1۴0۲ اعلام شد. شرکت 
سایپا وانت پراید 151 را به شکل پیش فروش از ۲7 مهر به بازار عرضه 
می کند.گروه خودروسازی سایپا طی انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد 
قصد دارد وانت 151 را با کفی اتاق بار تیپ DA از ساعت 10 صبح 
روز پنجشنبه ۲7 مهر به شکل پیش فروش به مشتریان عرضه کند. 
متقاضیان با مراجعه به سایت فروش سایپا می توانند فرایند ثبت 
نــام را انجام دهند. ضمن این که این طرح فروش تا زمان تکمیل 

ظرفیت ادامه خواهد داشت. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو 
سایت گجت نیوز می توانید جزئیات شرایط فروش این محصول 
سایپا را مشاهده کنید.گروه خودروسازی سایپا در این طرح، وانت 
ســایپا SE151 با کفی اتاق بار تیپ DA را با مبلغ پیش پرداخت 
119 میلیون و 500 هزار تومان به مشتریان عرضه می کند. در این 
طرح، موعد تحویل هفته چهارم فروردین 1۴03 اعلام شده و قیمت 
خودرو نیز همان قیمت روز خودرو در قرارداد مشتریان خواهد بود.

خودرو چینی هونگچی خودرو چینی هونگچی L5L5 با قیمت نجومی  با قیمت نجومی 680680 هزار دلار هزار دلار

 تویوتا پریوس 2024، خودرو محبوب و کم مصرف ژاپنی رونمایی شد
تویوتا پریوس Toyota Prius – ۲0۲۴ 2024 با امکانات جدیدی مثل سیستم استریم 

یکپارچه، قیمت کمی بالاتر و مشخصات فنی جذاب معرفی شد.
مدل جدید خودرو محبوب ژاپنی ها که به کم مصرف بودن مشهور است، خودرو تویوتا 
پریوس ۲0۲۴ رونمایی شد. این مدل که افزایش قیمت ۲00 دلاری داشته، از نظر ظاهری 

و فنی تفاوت زیادی با مدل ۲0۲3 خودش نکرده است. در ادامه شما را با مشخصات فنی، 
امکانات و قیمت Toyota Prius 2024 بیشــتر آشنا می کنیم.اول از همه با قیمت سدان 
جدید تویوتا شروع می کنیم. این مدل در تیپ های مختلفی عرضه خواهد شد که قیمت 

محبوب ترین تیپ آن یعنی تیپ LE با دیفرانســیل جلو ۲8 هزار 
و 7۴5 دلار است.
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